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��Dle hodnocení Indexu kvality ži−
vota rokycanská radnice dobře
hospodaří. Jaký je letošní rozpočet
a co je pro vás zásadní?

Letos hospodaříme s  624 mi −
liony korun. Na investice putuje ví−
ce než 40 procent ročního rozpočtu.
Zásadní je pro nás, že město nečer−
pá letos žádný úvěr. Díky inves tici ve
výši 109,6  milionu korun s  DPH

opravujeme stě−
žejní průtahovou
komunikaci Ji rás −
 kovu ulici. Re −
konst rukce začala již v  po lovině
března a jsem velmi rád, že se obe−
šla bez zásadnějších problémů.
�� Značné investice letos putují
i do oblasti školství. Které to
jsou?

V březnu jsme také začali
s  opravou střech našich zá−
kladních škol – T. G. Ma sa −
ryka a ulice Míru. Na konci
března jsme vyhlásili pro 

dané dvě školy dvoufázo−
vou otevřenou architekto −

nickou soutěž na tě−
locvičnu a jídelnu
v  centru města.
Primárně bude are−
ál sloužit pro pro−
voz obou neda −
lekých základních

škol, kdy nám chybí sportovní záze−
mí pro naše žáky. Dlouhodobě
v Rokycanech řešíme nevyhovující
a kapacitně nedostatečné prostory
pro tělovýchovu. V  této lokalitě 
město tělocvičnu řeší již od deva −

desátých let. Historická budova 
sokolovny, která sloužila ke cvičení
a sportu veřejnosti, je v havarijním
stavu a město plánuje její přestavbu
na kulturní stánek bez spor tovní
funkce.
�� Jaká je situace ohledně soko−
lovny? Nestrádá město uzavřením
jediného tak velkého kulturního
stánku?

Revitalizace sokolovny je jednou
z priorit naší koalice. Město Roky −
cany jako okresní a třetí největší
město kraje neskutečně trpí chybějí−
cí kulturní infrastrukturou, místem
setkávání generací, místem, kde se
mohou představit naši žáci škol,
místem, kde studenti by mohli 
uzavřít svá studia na maturitních

... pokračování na straně 3

�

Třetím největším městem Plzeň ského kraje jsou 
Ro kycany. Přesto v  různých oblastech dosahují lepších 
výsledků, než by napovídala jejich třetí příčka. Napo −
sledy tomu bylo při vyhodnocení kategorie Index kvality
ži vota v Plzeňském kraji, kde získaly druhé místo, stejně
jako v  případě Města pro byznys. O tom, co zajímá 
oby vatele Roky can a jaké záměry má vedení města,
hovo říme s  jeho starostou Ing. Tomášem Radou
(Rokycanští patrioti).

TOMÁŠ RADA: Prioritou je pro nás
navrácení kulturního života do Rokycan

Tomáš Rada
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Největší rekonstrukce v novodobé
historii kláštera Kladruby u Stříbra
skončila. 

Díky projektu „Klášter Kladruby –
život v řádu“ se návštěvníci nově
podívají do dosud nepřístupných
prostor starého a nového konventu,
kde vznikly dvě prohlídkové trasy.
Obnoven byl rajský dvůr s výsadbou
450 kusů růží a na 80 druhů bylin.
V areálu přibyly výstavní a kon −
ferenční prostory i odpočinková zó−
na pro návštěvníky.  

Klášter Kladruby je jednou ze
staveb v Česku, do kterých otiskl
svůj rukopis přední architekt Jan
Blažej Santini−Aichel. Podle jeho
návrhu byla v minulosti přestavěna
dominanta areálu – kostel Nane −
bevzetí Panny Marie. Obnova kláš−
tera symbolicky končí právě v roce,
kdy si připomínáme 300 let od
úmrtí Santiniho.

„Jsem ráda, že díky projektu re −
vitalizace „Klášter Kladruby – Život
v řádu“ jsme mohli pokračovat 

v záchraně a obnově tohoto evrop−
sky mimořádně významného komp −
lexu, jehož části byly v havarijním

stavu. Stavební obnova přinesla ta−
ké nečekané archeologické nálezy.
Návštěvníkům je představí nové
prohlídkové trasy,“ uvedla generální
ředitelka Národního památkového
ústavu Naďa Goryczková.

Stavební obnova vybraných částí
klášterního areálu byla zahájena
16. 7. 2020. Předcházel jí rozsáhlý
archeologický průzkum, který kro−
mě středověkého kostrového hro−
bu v místě rajského dvora odkryl

v prostorách konventu pozůstat −
ky pivovaru a sladovny z 60. let
19. století. Památkáři se rozhodli
torzo této zajímavé technické pa−
mátky znovu nezakrývat, ale zakon−
zervovat a prezentovat veřejnosti 
jako jednu ze zajímavých kapitol
v historii kláštera po jeho zrušení. 

Rozsah prací tak kromě zajištění
pozůstatků knížecího pivovaru zahr−
noval i kompletní obnovu Starého
konventu s rajským dvorem a obno−
vu vybraných částí Nového konven−
tu (přízemí a patro severního a vý−
chodního křídla). V někdejší klášter−
ní kuchyni vznikly výstavní a konfe−
renční prostory s důstojným záze−
mím pro návštěvníky. „V počáteční
fázi bylo nutné provést náročné
bourací a vyklízecí práce, které za −
hrnovaly zejména snížení úrovní po−
dlah, odstranění druhotně prove de −
ných vestaveb a nevhodných příček,
vyklizení suti a odpadu. Tyto práce
směřovaly především k rehabilitaci
barokní architektury a vyčištění ob−
jektů“, vzpomíná na začátky obnovy
správce kláštera Milan Zoubek. 

Celkové náklady na realizaci pro−
jektu dosáhly částky téměř 165 mil.
Kč, z toho přes 100 milionů korun
činila dotace z Evropského fondu
pro regionální rozvoj.

Klášter Kladruby poprvé nabízí 
mnišské cely i rajský dvůr
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plesech. Finanční situace je bo −
hužel velmi napjatá. Náklady na
opravu sokolovny jsou ve výši cca
380 milionů korun. Doufáme v získá−
ní dotací, které by nám snížily nákla−
dy. Letos chceme získat stavební po−
volení a započít demolici přístaveb.
� Jaká by měla být nová soko −
lovna?

Měla by být především naším
centrem kultury a místem setkávání.
Původní přístavby, které budou zde−
molovány, budou nahrazeny novou
moderní přístavbou obdélníkového
půdorysu s malým multifunkčním
sálem, novým vstupním vestibulem,
tanečním sálem a zázemím pro
účinkující. Pod novou přístavbou
bude vybudováno podzemní parko−
viště. Na novou přístavbu na−
váže volně přístupný veřejný
prostor piazzetta a dále veřejné
parkoviště. Piazzetta je navrže−
na ve sklonu směrem k parko−
višti a poskytuje tak přirozenou
elevaci vhodnou pro případné
venkovní kulturní akce a záro−
veň bezbariérový přístup do
obou sálů kulturního centra.
� I přes chybějící kulturní 
zázemí chystají Rokycany kul−
turní akce?

Chystáme tradiční i nové ak−
ce. Nebudou chybět květnové
Oslavy osvobození, červnové
pivní slavnosti, Rokycanské kul−
turní léto, zářijové Setkání pod
rokycanskou věží, čímž vy −
vrcholí kulturní sezona v  Ro −
kycanech, říjnové Rokycanské víno−
vání nebo listopadové Oslavy dne ve−
teránů a tradiční zpívání pod vánoč−
ním stromem, adventní trhy a roz−
svěcení adventních svíček ve Spilce.
Město připravuje pro děti přáníčko
pro Ježíška. Informace naleznou zá−
jemci na webu města.
� Za dveřmi je turistická sezona.
Sám jste velký turista a patriot
Rokycanska. Nabídnou Rokycany
nějakou novinku? Kam osobně
byste v Rokycanech pozval?

Město Rokycany letos zahájilo tu−
ristickou sezonu komentovanou pro−
hlídkou radnice včetně originálu ob−
razu Alfonse Muchy, kostela Panny
Marie Sněžné a možnosti nahlédnutí
do interiéru Fitzovy hrobky. O prohlíd−

ku byl nebývalý zájem, který mě vel−
mi mile překvapil. Proto připravujeme
další komentované prohlídky. Letošní
naší novinkou bude zapojení do záři−
jového programu Dnů evropského
dědictví, které směřujeme na sobotu
9. září. Chtěli bychom občanům
zdarma otevřít radnici, kostel,
Centrum paleobiodiverzity, chtěli by−
chom také otevřít gotickou baštu
v Třebízského ulici. Své dveře otevře
zájemcům Státní oblastní archiv
v Rokycanech. Jinak nás čekají tra−
diční turistické akce, a to 13. května
výročí otevření rozhledny na Kotli,
Rokycanské pochody či o týden po −
zději Žďárské studánky.

Na turistickou sezonu (od dubna
do září) město připravuje pro občany

i návštěvníky akci Zdolej čtyři vr−
choly. Za obejití Kotle, Žďáru,
Vršíčku a Čiliny získají účastníci
dřevěné upomínkové kolečko od
města a děti navíc sladkost. Na
přelom měsíců září a října chystá−
me Paleontologickou procházku
s Petrem Kraftem, rokycanským
rodákem a předním odborníkem na
paleontologii. A z oblasti Rokycanska
mám nejraději okolí Berounky.
� Rozšíříte letos i sportovní infra −
strukturu?

Vybudujeme nové multifunkční
venkovní hřiště. Kromě házenkářů ho

využijí i  florbalisté, hokejisté
a i veřejnost. Hřiště bude mít
umělý povrch vhodný pro oba
sporty. V současnosti se do −
dělává prováděcí projektová do −
ku mentace, zajišťují se potřebné
doklady pro vydání územního
souhlasu. V dubnu začneme ta−
ké s přípravou na letní sezonu
našeho přírodního koupaliště
o rozloze 12 tisíc metrů čtve −
rečních, druhého největšího
v zemi a jednoho z nejoblíbe −

nějších v západních Čechách. O prv−
ním dubnovém víkendu končíme se−
zonu na zimním stadionu programem
pro děti, kde následně dokončíme
opravu technologie chla zení. Gene −
rální opravou prochází kotelna naše−
ho plaveckého bazénu.

Masarykovo náměstí

Kostel Nejsvětější trojice 
v parku U Plzeňské brány

Pohled na kostel ze Spilky

Bazén 

... dokončení ze strany 1�

TOMÁŠ RADA: Prioritou je pro nás
navrácení kulturního života do Rokycan
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Po 29 měsících je dokončena re−
konstrukce tramvajové vozovny na
Slovanech. Šlo o jednu z  největ−
ších akcí v  novodobé historii Pl −
zeň ských městských dopravních
podniků (PMDP). Cena stavby činí
1,8 mld. Kč, z toho více než třetinu
pokryla získaná dotace.  

„Podařilo se provést nejen nezbyt−
nou modernizaci vozovny, ale také
vybudovat areál, který snese ta nej−
přísnější evropská měřítka. Pevně 
věřím, že stavba potěší každého
zaměst nance dopravních podniků,
od managementu přes řidiče až
po údržbáře. Protože jestliže chce −
me Plzeňanům poskytovat kvalitní
službu, musíme pro ni mít kvalitní

zaměst nance,“ vyjádřil se primátor
města Plzně Roman Zarzycký.

Rekonstrukce tramvajové vozov−
ny probíhala za plného provozu, jeli−
kož se jedná o jedinou tramvajovou
vozovnu v Plzni. Tento projekt do−
konce získal první místo v prestižní
soutěži Global Light Rail Awards

v kategorii Nejlepší stav−
by nad 50 milionů eur.

„Po realizaci depa na
Karlově před devíti lety
se nyní podařilo zreali−
zovat moderní vozovnu

i pro tramvaje a plzeňský dopravní
podnik tak má špičkové zázemí pro
všechny tři trakce. To je velmi dů −
ležitá podmínka pro to, aby měli
cestu jící ve všech vozech zajištěn
potřebný komfort, čistotu a doprav−
ní prostředky mohly být udržovány
v té nejlepší kondici,“ řekl Aleš Tolar,
náměstek primátora odpovědný za
dopravu i životní prostředí.  

Nová vozovna nabízí kvalitní záze−
mí pro zaměstnance, automatickou
myčku využívající také dešťovou 
vodu, moderní podúrovňový sou−

struh na obrábění ojetých kol tram−
vají nebo průjezdné haly pro odstav
tramvají o délce 124 metrů, ve kte−
rých je možné nově odstavit 52 vo−
zů o délce 33 metrů a 7 vozů o dél−
ce 15 metrů. Celá vozovna je navíc
navržena v  konceptu modrozelené
infrastruktury, který je založen na
principu odpovědného nakládání
s dešťovou vodou. Do toho je zahr−
nuta i zelená střecha o výměře cca
13,5 tisíce metrů čtverečních, již
zmíněná myčka a také závlahový
systém pro zalévání svislých ozele−
něných částí budov.

„Jednalo se o jednu z největších
výzev, které jsme za posledních ně−
kolik desítek let čelili, a musím říci,
že jsme na výsledek náležitě pyšní.
Nová vozovna poskytuje kvalitnější
a modernější zázemí nejen pro
tramvaje a údržbu, ale také pro
všechny zaměstnance. Nemohu ji−
nak než poděkovat všem, kteří se
na rekonstrukci podíleli, včetně na−
šich pracujících. Ti ve velmi obtíž−
ných podmínkách výstavby zajistili
bezvadný provoz MHD,“ říká Jiří
Ptáček, generální ředitel PMDP.

Plzeň má novou a moderní tramvajovou vozovnu
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1. Denní forma studia:
Gymnázim – čtyřleté denní studium. ŠVP je zaměřen na výuku vše −
obecně vzdělávacích předmětů. Řešíme i možné přestupy do ročníků 
z jiných škol. Je zajištěn individuální přístup jednotlivých vyučujících ke
studentům s cílem úspěšného dokončení studia. Zajišťujeme rovněž 
výuku dle individuálního vzdělávacího plánu. Studium je zakončeno
matu ritní zkouškou.

Obchodní akademie – čtyřleté denní studium – zaměření: cestovní
ruch, propagační grafika, diplomatický protokol, veřejná správa a právo.
Řešíme i možné přestupy do ročníků z jiných škol. Je zajištěn indivi −
duální přístup jednotlivých vyučujících ke studentům s cílem úspěšného
dokončení studia. Zajišťujeme rovněž výuku dle individuálního vzdělá −
vacího plánu. Studium je zakončeno maturitní zkouškou.

Podnikání – dvouleté nástavbové denní studium pro absolvetnty 
učebních oborů. Řešíme i možné přestupy do ročníků z jiných škol. Je
zajištěn individuální přístup jednotlivých vyučujících ke studentům s cí−
lem úspěšného dokončení studia. Zajišťujeme rovněž výuku dle indivi −
duálního vzdělávacího plánu. Studium je zakončeno maturitní zkouškou.

Kominík – tříleté denní studium – výstupem je výuční list

2. Dálková forma studia:
Obchodní akademie – čtyřleté dálkové studium – zaměření: cestovní
ruch, veřejná správa a právo. Řešíme i možné přestupy do ročníků 
z jiných škol. Je zajištěn individuální přístup jednotlivých vyučujících ke
studentům s cílem úspěšného dokončení studia. Výuka probíhá 2 sobo−
ty v měsíci. Studium je zakončeno maturitní zkouškou.

Podnikání – tříleté nástavbové dálkové studium pro absolvetnty 
učebních oborů. Řešíme i možné přestupy do ročníků z jiných škol.
Studium je zakončeno maturitní zkouškou.

Kominík – jednoleté zkrácené studium, povinnost předložit výuční list
jakéhokoliv oboru nebo maturitní vysvědčení.Výuka probíhá v odpoled−
ních a večerních hodinách nebo o sobotách.

Předškolní a mimoškolní pedagogika, čtyřleté dálkové a dvouleté
zkrácené studium.

e−mail: bastlova@bean.cz, tel.: 773 971 313
www.beanstankov.cz 

pro školní rok 2023/2024:

Nabídka studia

Soukromé Střední odborné školy 
a Gymnázia BEAN s. r. o.

Trnkova 125, 345 61 Staňkov

důležité informace na shora uvedených 
www. stránkách školy.

Navštivte naši školu, rádi Vás přivítáme. 
Podáváme informace o studijních oborech

SLEDUJTE

České dráhy podepsaly smlouvu
s Plzeňským krajem o zajištění 
železniční dopravy v oblasti Plzeň −
ské aglomerace, Českého lesa
a na trati z Klatov do Železné
Rudy−Alžbětína. Smlouvu pode−
psali za České dráhy náměstek ge−
nerálního ředitele pro osobní do−
pravu Jiří Ješeta a za Plzeňský
kraj náměstek hejtmana pro oblast
dopravy Pavel Čížek.

Hodnota desetiletého kontraktu je
zhruba čtyři miliardy korun a České
dráhy v rámci něj najedou 2,275
milionů vlakokilometrů ročně. Inves −
tice do nových vlaků a moderni −
zace starších vozidel bude ve výši
1,5 miliardy korun. Cestující se od
roku 2024 mohou těšit na 10 no−
vých jednotek RegioFox, které vy −
jedou na tratě Plzeň – Žihle, Roky −

cany – Nezvěstice, Plzeň – Radnice,
Plzeň – Bezdružice, Nýřany – Heř −
manova Huť a   Klatovy – Železná
Ruda−Alžbětín. 

Od prosince 2026 bude na spoje,
kde ještě budou v provozu starší
moto rové vozy, nasazeno 7 jednotek
RegioShark, které před nasaze −
ním projdou rekonstrukcí interiéru.
V oblas ti Českého lesa, na tratích
z Domažlic do Tachova a ze Staň kova

do Poběžovic budou od pro since
2023 provozovány motorové jednot−
ky Regionova, které oproti stávají −
címu stavu projdou rozsáhlou mo −
dernizací a budou provedeny v bar−
vách Plzeňského kraje. Cestující se
nově mohou těšit třeba na zásuvky
a wi−fi. Nejpozději v roce 2028 budou
však jednotky nahrazeny modernější−
mi motorovými vozy RS1 Stadler. 

Podpis smlouvy – (zleva)  Jiří Ješeta a Pavel Čížek.

České dráhy najedou v Plzeňské
aglomeraci miliony kilometrů  

O správě a stavu komunikací v okre−
se Plzeň−sever se mimo jiné mluvilo
na setkání členů Rady Plzeňského
kraje se starostkami
a starosty měst a obcí
tohoto regionu. Tady
obstarávají krajští silni−
čáři 796 km silnic II.
a III. třídy a 161 mostů,
z  toho v nevyhovujícím
a havarijním stavu je
téměř polovina silnic
a ve špatném až velmi
špatném stavu 30 mos−
tů (velmi špatný 6).  

„Od roku 2017 jsme do nich dá−
vali každým rokem 150−200 milionů
korun, protože jsme věděli, že je
v  této oblasti okres Plzeň−sever

zaned baný. V letošním roce by to
mělo být až 317,9 milionu korun,
z toho 81 milionů z programu IROP,

131,9 milionu korun
půjde z  krajského
rozpočtu a 105 mili−
onů ze SFDI. Na Ta −
chovsku to bude cel−
kem 194,95 milionu
korun, z toho z IROP
24,95 milionu, z kraj−
ského rozpočtu 89
a ze SFDI 81 milionů
korun,“ sdělil k  této
problematice ná mě s −

 tek hejtmana pro oblast dopravy
Pavel Čížek  s tím, že se Plzeňský
kraj snaží každým rokem dávat do
oprav silnic více peněz.

Se starosty o dopravě



7Plzeňský rozhled  4/2023 Aktuální internetové noviny na www.plzenskyrozhled.cz

Čtyři nová vozidla Volkswagen
Trans porter získaly od plzeňské
radnice jednotky sborů dobro −
volných hasičů z  Hradiště, Litic,
Ma le sic a Bukovce. Cena jednoho
vozu činí 1,4 milionu korun, celková
částka 5,6 milionu korun byla uhra−
zena z rozpočtu Odboru bezpeč nos −
ti, prevence kriminality a krizového
řízení Magistrátu města Plzně.

„Činnost dobrovolných hasičů
je pro město Plzeň velmi důležitá.
Zasazují se o ochranu jeho obyvatel,
pomáhají při mnoha mimořádných
událostech a také se výraznou mě−
rou zapojují do veřejného života tím,
že se starají o volný čas dětí a mlá−
deže či organizují společenský život
v  jednotlivých plzeňských čtvr tích.
Snažíme se jim pomáhat třeba 
tak, že jim zajistíme potřebnou tech−
niku. Pro dobrovolné hasiče poří −
díme i další techniku,“ řekl primátor
Plzně Roman Zarzycký.

Vozidla Volkswagen Transporter
6.1 Kombi TDI v červené barvě jsou
devítimístná. Nový automobil budou
hasiči z Bukovce využívat přede−
vším k přepravě dětského družstva
mladých hasičů na soutěže i různé
kulturní a sportovní akce. K dispozi−
ci však bude také výjezdové jednot−

ce sboru. Podobně vozidlo použijí
také v Liticích.   

Plzeň pomáhá s pořizování tech−
niky pro jednotky sborů dobrovol−
ných hasičů dlouhodobě. 

„Například loni bylo z  rozpočtu
města zakoupeno sedm přenosných
motorových stříkaček, které slouží
hasičům k čerpání vody z přírodních
i umělých zdrojů a k dálkové přepra−
vě vody při požárech, a také k čer−
pání vody ze zatopených míst a ob−
jektů při povodních. V letošním roce
budeme prostřednictvím magistrát−
ního odboru bezpečnosti pořizovat
přenosné motorové stříkačky i s pří−
slušenstvím pro další dovybavení
jednotek sboru dobrovolných hasi−
čů moderní zásahovou technikou,“
informoval radní města Plzně pro
oblast bezpečnosti a prevence kri−
minality Jiří Winkelhöfer. 

V současné době působí v měst−
ských obvodech na území Plzně
celkem 16 jednotek sborů dobro −
volných hasičů. Jejich rozmístění
téměř kopíruje historické obce, kte−
ré se postupně připojily k Plzni. Tyto
jednotky jsou neodmyslitelnou sou−
částí integrovaného záchranného
systému při likvidaci velkých požárů
a následků živelních pohrom.

Transportéry získali
dobrovolní hasiči v Plzni
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Hledá se 
maskot!

Plzeňský kraj pořádá v  roce
2027 Hry XII. zimní olympiády
dětí a mládeže ČR, v souvislosti
s  touto akcí vyhlašuje soutěž
pro žáky a žákyně středních
škol v Plzeň ském kraji a stu−
denty Fakulty umění a designu
Ladislava Sut nara ZČU v Plzni
ve vytvoření grafického návrhu
loga a maskota. 

„Velmi se těším na student−
ské i žákovské návrhy loga, kte−
ré musí symbolizovat náš kraj
a zároveň olympiádu a mládež.
Maskot pak může být smyšlená
či skutečná postava zvířete či ji−
né bytosti a ta se stane symbo−
lem olympiády. Sportující mas−
koty jsme mohli vidět na řadě
olympiád v  ostatních krajích
a je to pro nás velká výzva přijít
s  originálním symbolem, který
Plzeňský kraj vystihne a sváže
se zimními sporty,“ říká náměs−
tek hejtmana pro oblast školství
a sportu Vladimír Kroc. 

Soutěžní návrhy mohou žáci
a studenti elektronicky posílat
na krajský úřad do 30. 6. 2023. 

Zelený pás 
Evropy

V areálu okolo REVISu byla
v Tachově otevřena a široké ve−
řejnosti zpřístupněna expozice
„Zelený pás Evropy“. Čeká zde
na vás okružní cesta lemovaná
reliéfy zvířat a rostlin, lavičky,
na stěnách venkovní učebny
jsou umístěny informační pane−
ly s tematikou „zeleného pásu“,
s jeho vznikem i ochranou. 

V areálu je také umístěná so−
cha vlka, symbolu divoké pří −
rody či ukázka zaniklé obce
Českého lesa. Venkovní areál
u REVISu je volně přístupný
pro veřejnost. Vybudovaná ex −
po zice je součástí projektu
„Učíme se Greenbelt“, který je
financován v rámci Programu
přes hraniční spolupráce Česká
republika – Svobodný stát
Bavorsko. Více informací na −
jdete na webových stránkách
www.revis−tachov.cz.

Městská policie Plzeň začala nově
využívat moderní bezpečnostní ře−
šení. Cílem projektu bylo vytvořit
systém, který integruje různé bez−
pečnostní prvky a zdroje dat po −
užívané v Plzni a který umí pomocí
umělé inteligence upozornit na
nejrůznější situace, jež mohou na−
rušit bezpečnost v  západočeské
metropoli. Kromě dat z kamer pra−
cuje systém například i s čidly de−
tekujícími nárůst hladiny vodních
toků, kvalitu ovzduší nebo využívá
inovativní technologii pro detekci
výstřelů, rozbití skla a křiku.  

Podle Daniela Kůse, radního mě −
sta Plzně pro oblast Smart Cities
a podporu podnikání, využívá Pl −
zeň chytrá řešení, u jejichž zrodu
mě sto stálo. „Těší mě fakt, že se
na projektu podíleli mladí inovátoři
z úspěšného startupu JALUD
Embed  ded, jejichž podnikání je od
začátku nedílně spojeno s Plzní.
Jejich detektory střelby a křiku
jsou obrovskou inovací ve světě
bezpečnostních technologií,“ řekl
Daniel Kůs.

„Bezpečnost občanů je jedna
z  našich hlavních priorit, proto se
snažíme využívat všechny do stup −
né možnosti, aby se lidé v Plzni cí−
tili dobře. V  tomto konkrétním pří−
padě jsme využili moderních tech−
nologií, díky kterým můžeme být
vždy o krok napřed. Ať už jde o zá−

sah policie, hasičů nebo záchra −
nářů, vždy mohou tyto složky díky
moderním technologiím zareago −
vat rychleji na krizovou událost
a zvýšit bezpečnost všech Plzeňa −
nů,“ uvedl radní města Plzně pro
oblast bezpečnosti a prevence kri−
minality Jiří Winkelhöfer.

Podstatou bezpečnostního dis−
pečinku je inteligentní vyhodnoco−
vání informací s využitím automati−
zace a umělé inteligence. Jak pře−
sně technologie funguje, vysvětlil
Libor Červený, ředitel Úseku infra −
struktury Správy informačních
tech nologií města Plzně: „Vytvořili
jsme místo, ve kterém se propojují,
zpracovávají a  vyhodnocují infor−
mace z  různých systémů, které ve
městě máme, přičemž dokážeme
využít umělou inteligenci a předem
nastavená pravidla a podmínky tak,
aby nám dávaly přesné informace,
co a kde se děje a kterou situaci
musí vyřešit operátor. Pracovníci
městské policie tak mohou rychle
reagovat na již konkrétní události.
Doposud byly k  dispozici pouze
monitory s živým obrazem z měst−
ského kamerového systému a před
nimi obsluha, která sledovala zo −
bra zované situace. Tento nový sys−
tém je mnohem propracovanější,
strážníci mají k  dispozici obra −
zovkovou stěnu s bezpečnostním
dispečinkem jako řídícím centrem

a už v  podstatě pouze reagují na
jednotlivá upozornění.“

Systém dokáže například upo−
zornit na vozidlo, které vjelo do zá−
kazu vjezdu, případně na základě
zadání strážníků dohledat určitý
typ vozidla. Velmi specifická je pak
technologie na detekci střelby a kři−
ku. Jednoduše řečeno – přidává −
me ke stávajícímu kamerovému
systému, tedy zraku, další smysl –
sluch. U vážných událostí hrají 
roli vteřiny, a  proto vyvinuli řešení
pro detekci zájmových zvuků. Zaří −
zení zkracuje nahlášení nebezpeč−
né udá losti ze zhruba sedmi minut
na pouhých pět sekund. Hlídá tak
panický křik v ulicích, rozbité výlo−
hy, ale jde také o včasnou detekci
střelby, výbuchu a podobně.   

Kromě záznamů z  kamer, které
tvoří základ chytrého dispečinku,
se přidaly další technologie. Město
využívá například čidla, která do −
káží detekovat nárůst hladiny vod −
ních toků nebo monitorují zne −
čištění ovzduší. „Momentálně jed−
náme s  krajským úřadem, protože
bychom chtěli do systému zapojit
i čidla, jež jsou nasazena na tocích
v Plzeňském kraji, to by dalo ope−
rátorovi možnost vyhodnotit rizi −
kovou situaci zvýšení hladiny toků
v západočeské metropoli dříve, než
se projeví na čidlech ve městě,“
uzavřel Libor Červený.

Plzeň má nový bezpečnostní 
dispečink městské policie
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Město Rokycany pravidelně opra−
vuje svá dětská hřiště. Letos s pří−
chodem jara se oprava týká dětské−
ho hřiště Na Práchovně. Reno vo −
vané herní prvky ještě navíc doplní
nová dopadová plocha – tlumící pí−
sek, a to nejdéle do konce dubna.

„Oprava hřiště se protáhne, nej−
prve to bylo z důvodu povětr nost −
ních podmínek a nyní kvůli dodáv−
kám náhradních dílů. Dokonče no
by mělo být hřiště v polovině dub−
na letošního roku podle příslibu

zhotovitele,“ vysvětlil  Miroslav
Mulač  z Odboru rozvoje města
Měst ského úřadu Rokycany, který
má na starost dětská hřiště. Oprav
a nátěrů se do poloviny letošního
roku dočká také dětské hřiště u uli−
ce Polní za bytovými domy. „Bude
se jednat o opravy velké herní věže
s názvem Robin Hood a dvojhou−
pačky,“ doplnil Miroslav Mulač.
Město o doplněné sestavě bude
infor movat na webových strán−
kách a Facebooku.

Hřiště Na Práchovně prochází opravou

Také letos navštívili krajský úřad
a setkali se s  hejtmanem Plzeň −
ské  ho kraje rodiče prvních občán−
ků Plzeňského kraje letošního 
roku. V rámci neformálního setká−
ní převzali symbolický šek na
10 000 Kč a drobné dárky.  

„Taková setkání jsou pro mne
vždy milým zpestřením pracovních
povinností.  Jsem velmi rád, že jsem
mohl rodičům Sofinky a Matyáše
předat dárky a dozvědět se při té pří−
ležitosti i několik názorů od lidí, s ni−
miž bych se zřejmě jinak nesetkal,“

říká hejtman Rudolf Špo ták.
První holčička Plzeň ského
kraje se narodila 1. 1. 2023

v  9:49 v  Mula čo vě nemocnici
v Plzni, s mírami 3 230 g a 49 cm
dostala jméno Sofie. Na setkání
s hejtmanem Sofie dorazila s rodiči
Alenou a Jakubem Poulíčkovými. 

První chlapeček Plzeňského kra−
je, který je zároveň úplně prvním
mimin kem kraje pro rok 2023,
se narodil 1. 1. 2023 v  6:16 také
v  Mula čově nemocnici. Dostal 
jméno Matyáš a pyšnit se jako 
první dítě rodičů Kateřiny a Ondřeje
Trhlíko vých mohl mírami 3  450 g
a 50 cm.

První občánci kraje jsou
Sofie a Matyáš
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Střípky 
z Plzně

Nový program pro
sportovce

Radní města Plzně schválili nový
dotační program Energie pro
spor t. Má pomoci neziskovým
sportovním organizacím, které se
potýkají s nárůstem cen energií.  

„Jeho smyslem je podpora
spor  tovních neziskových organiza−
cí, které zajišťují aktivní využití vol−
ného času především dětí a mlá −
deže. Plánujeme, že v  tomto pro−
gramu rozdělíme čtyři miliony ko−
run. Minimální částka, o niž lze žá−
dat, je 30 tisíc korun, maximální pak
sto tisíc,“ uvedl radní města Plzně
pro oblast podpory sportu, mládeže
a tělovýchovy Tomáš Morávek.

Žadatelem může být pouze orga −
nizace, která svou sportovní činnost
vyvíjí na území města Plzně a musí
být vlastníkem nebo dlou holetým
nájemcem nemovitosti s od běrem
energií napsaným na vlastní jméno.
Zároveň musí prokázat, že za ener−
gie nyní platí minimálně o 30 pro−
cent více než v roce 2021 nebo
2022. Žádosti bude mož  né podávat
elektronicky prostřednictvím apli −
kace dotace.plzen.eu od 17. do
28. dubna 2023.

Cyklostezky i lávky
Výstavbu dalších cyklistických
komunikací chystá město Plzeň
na letošní rok, další se už projek−
tují. Nové úseky vzniknou na mís−
tech, která jsou nyní pro cyklisty
nebezpečná nebo tam, kde jim
umožní lepší a rychlejší spojení.
V  rámci výstavby nových stezek
budou vybudovány i nové lávky. 

Původní rozpočet byl ze 48 mi −
lionů korun navýšen, takže na
pro jektování a výstavbu půjde le−
tos přibližně 61 milionů korun.  

„Úsek u Vejprnického potoka
jsme chtěli budovat již loni, ale
kvůli problémům se stavebním
povolením se bude budovat až le−
tos. Zpevnění Luční ulice pro změ−
nu čekalo na stavbu vysokotlaké−
ho plynu, která musela proběh−
nout před opravou povrchu ces−
ty,“ uvedl vedoucí Úseku veřejné
dopravy a cyklodopravy Správy
veřejného statku města Plzně Jan
Hakl a dodal: „Při akci rozšiřování
greenway Radbuza na Slovanech
jsme z  časových důvodů stavbu
rozdělili na dvě etapy, aby mohli
její větší část cyklisté využívat dří−
ve. Letos dostavíme zbývající část
stezky pro pěší.“

Posunutí dílčích termínů projednali
plzeňští radní  v rámci loni uzavře−
né dohody s investory, kteří chtějí
stavět na pozemcích pod nezkolau−
dovanou budovou Carimex na Ro −
ky canské ulici. Na termín faktické−
ho odstranění sedmipatrového zde−
vastovaného objektu to nebude mít
vliv a mezi městem a investory dál
panuje shoda na zbourání. Objekt
Carimexu má být zdemolován nej−
později ke konci září příštího roku. 

„Investor nás požádal o posunutí
dílčích termínů. Rozhodli jsme se
mu vyjít vstříc, zároveň jsme ale jas−
ně řekli, že očekáváme dodržení do−
hody na termínu demolice objektu.

Součástí dodatku k dohodě je také
nový bod, který investorům ukládá
povinnost zajistit nejpozději do kon−
ce letošního září objekt Carimexu
proti nepovolenému vniknutí třetích
osob a odstranit z  areálu nepořá−
dek,“ řekl první náměstek primátora
pro oblast technickou Pavel Bosák.

O čtyři měsíce se posouvá termín
pro vydání rozhodnutí o demolici
stavby včetně nabytí právní moci –
nově na 31. července 2023, dále se
posouvá termín pro podání žádosti
o vydání územního rozhodnutí na
31. prosince 2023 (oproti 31. květ−
nu 2023) a termín pro podání 
žádosti o vydání stavebního povo −

lení bude z 30. června 2024 posu−
nut na 30. září 2024.

„Nové termíny neohrozí termín
faktického odstranění sedmipodlaž−
ní budovy Carimex, jež je už řadu let
v dezolátním stavu a je ostudou lo−
kality, kterou vede i frekventovaná
komunikace mezi Plzní a Prahou,“
dodal náměstek   Bosák. 

Demolice Carimexu dál zůstává
podmínkou pro to, aby Plzeň proda−
la své pozemky, na nichž Carimex
stojí. Investoři pak chtějí v této loka−
litě vybudovat Centrum Úslava.
V první etapě tohoto projektu posta−
ví obchodní a administrativní objek−
ty, v druhé etapě pak bytové domy. 

Termíny posunuty, čas demolice ale platí

Pořad Josefa Maršálka a Terezy
Bebarové Buchty po ránu, trhají
rekordy. Česká televize vsadila na
dobré téma a své koně. Pořad,
v němž se každou neděli ráno pe−
če, má velkou a doslova rekordní
sledovanost, si diváci oblíbili. Už
proto, že je polopatický, zároveň
i zábavný.

„Jsme s Terezkou moc rádi, že se
Buchty po ránu líbí, a dokonce, že
si lidi k němu přivstanou. Snažili
jsme se, aby pořad byl odlehčený,
ale zároveň jednoduchý a i zajíma−
vý. To všechno se povedlo,“ říká
Josef Maršálek, cukrář, spisovatel
a Jihočech, který žije na Českobu −
dějovicku. S kolegyní Terezou Beba −
rovou, jejíž partner má zase blízko
k Písecku, budou vystupovat v rám−
ci jejich talk show Péct, milovat a žít
aneb Čas na Tebe na jaře dvakrát
na jihu Čech.

„12. dubna jsme v sále Univerzity
Tábor, a 22. dubna pak v Sedlici
u Blatné. Moc se na diváky těšíme,“
podotkla Bebarová.

Od začátku května pak budou
oba natáčet spolu s Václavem
Koptou 3. sérii reality show Peče
celá země. „Těšíme se na to a zase
strávíme společně úžasný měsíc

na zámku Bon Repos. Vysílat se to
pak bude až příští rok. Kromě toho
nás čekají další projekty a já kromě
další knihy chystám nový, zají −
mavý produkt,“ prozradil Josef
Maršálek.

Sám je pověstný tím, že není jen
skvělý cukrář, ale i pěstitel a zahrad−
ník. Co zasadí, to mu vyroste a nej −
lépe ve dvoj až čtyřnásobném množ−
ství. „Já nevím, jak je to možné.

U nás se tomu říká ‘dubenský zá−
zrak’…,“ směje se Maršálek s tím, že
ke všemu přistupuje s lehkostí a ra−
dostí. A to je možná právě ten recept.
Stejně tak, jako jeho pořad s Terezou
Beba rovou Buchty po ránu. (pru)

Buchty po ránu trhají rekordy
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Přestože došlo k výraznému zvýšení
cen energií,  instalace tepelného
čerpadla je výhodná. Elektřinu ne−
používáme  přímo na vytápění, ale
pouze na pohon kompresoru.
Občas se zákazníci ptají, zda jim te−
pelné èerpadlo vytopí dùm i ve vel−
kých mrazech. Ujiš�ujeme Vás, že
pøi správnì navrženém výkonu je
tepel né èerpadlo schopno Vaše stá−
vající kotle plnì nahradit. 

Než se ale rozhodnete pro urèitý typ
tepelného èerpadla, je nezbytné po−
soudit Váš stávající otopný systém.

Podlahové vytápìní je pro všech−
na tepelná èerpadla nejvhodnìjší
a systém získávání tepla z vnìjšího
prostøedí je nejúèinnìjší.

Velmi èasto se však tepelná
èerpadla instalují do stávajících ra−
diátorových otopných soustav. Zde
je potøebné zabezpeèit, aby bylo do−

saženo nezbytné teploty top−
né vody. Rádi Vám otop −
ný systém posoudíme a na−
vrhneme takové tepelné
èerpad lo, které bude i s radi−
átory dobøe fungovat.

Velmi èasto navrhujeme
do rodinných do mù tepelná
èer pad  la s regulova ným vý −
konem znaè ky PANASONIC,
VIESSMANN nebo FUJI. Vý −
stupní teplo ta topné vody 60 OC,
výborné a jed no duché ovlá dání 
a velmi pøi jatelná cena jsou dù  vo −
dem stále rostoucí oblíbenosti tìchto
èerpadel.

S velmi zají −
mavou novin−
kou pøišla fir−
ma AIRWELL.
Tepelné èer −
pad  lo systému
vzduch – voda
s novým chla−
divem R32 do−
káže pouze kompresorem vyrá −
bìt topnou vodu  63 OC i pøi velmi
silných mrazech. Toto tepelné
èerpadlo vzduch – voda se zaøadilo
svými technickými parametry a vel−
mi tichým provozem na samou

špièku tepel ných
èerpa del. Je velmi
vhod né pro rekon−
strukce, kde po −
tøebu jeme topnou
vodu v radiátorech
vyš ších teplot.

Vzduchová tepel−
ná èerpadla se vìtši −
nou umis �ují pøed
dùm. Nìkdy celé za −
øíze ní, jindy jen jeho

vnìjší èást. Vnitøní jednotka je v tom−
to pøípadì insta lována v tech nické
místnosti. Mùže me Vám však dodat

tepelné èer  padlo zna è −
 ky STIEBEL ELTRON,
které je celé umístì no
v rohové tech   nické
místnosti a vzduch
se k nì mu pøivá dí 
dvì ma otvo ry ve stì −
nách  domu.

Provedete−li v rámci stavby nebo
rekonstrukce domu zhodnocení
objek tu vrtem nebo plošným zem−
ním kolektorem, mù žete instalovat
zemní  tepelná čerpadla STIEBEL
ELTRON  nebo  NIBE.  

Připravuje se zveřejnění  
podmínek nového kola 

kotlíkových dotací!

TEPELNÉ  ČERPADLO spolehlivě vytápí  i v nejsilnějších mrazech

PANASONIC  
AQUARELA řady  T−CAP

Tepelné èerpadlo DAITSU

zemní kolektor

Navštivte naše stránky 
www.teplotechnika.cz,

případně volejte 
s odbornými dotazy na
777 939 270.

Ing. Jiří Tichota

Specializace na dodávku, montáž 
a servis tepelných čerpadel
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Dvanáct let poté, co ze světa ná−
hle odešla britská ikonická zpě−
vačka Amy Winehouse, znovu oží−
vají její písně před publikem. The
Amy Winehouse Band, muzikanti
z původní kapely je zahrají 8. září
2023 v plzeňské Měšťanské bese−
dě a v roli Amy vystoupí zpěvačka
Bronte Shande.
Britská jazzová, soulo−
vá a rhythm´n´ blue−
sová zpě vačka Amy
Wine house natočila
během své krátké kari−
éry dvě úspěšná alba
Frank (2003) a Back to
Black (2006). Hned její
de butové album se br−
zy stalo velice populár −
ním, hlavně díky singlu
„Stronger than Me“.
Celo světového úspě−
chu se Amy dočkala
s  druhou deskou, za
kterou dostala šest
nomi nací na ceny
Grammy, z  nichž pět
promě nila ve vítězství. Získala i cenu
Brit Awards pro nejlepší umělkyni. 

Bylo jí teprve 27 let, když v roce
2011 náhle zemřela. Její nezapo −
menutelný hlas a hudba tu však
zůsta ly. Parta muzikantů, kteří zpě−
vačku na její hudební dráze dopro−
vázeli a nahrávali s ní, se rozhodla

přinést fanouškům živou vzpomínku
na Amy a sestavila koncertní pro−
gram z  jejích písní. Díky nim tak
opět naživo zazní skladby „Rehab“,
„Back to Black“, „Valerie“, „I’m No
Good“ a mnoho dalších. 

Vůdčí osobností skupiny The
Amy Winehouse Band je baskytaris−

ta a zpěvaččin hudební ředitel Dale
Davis, který jí byl zároveň dobrým
přítelem už od jejích hudebních za−
čátků. „Amy byla skvělá. Měla tak
velké srdce a dávala muzice i lidem
kolem sebe všechno. Nechala nám
v hudbě naprosto zásadní odkaz,
který se snažíme po celém světě

udržovat při životě.“ Na koncertě za−
hrají také další muzikanti z  Aminy
kapely – Hawie Gondwe (kytara),
Nathan Allen (bicí) a Henry Collins
(trubka). Hudebníci mají za sebou
spolupráci s hvězdnými jmény, jako
jsou Tina Turner, Mark Ronson, Paul
Young, George Michael či Sinead
O’Connor. 

Zpěvačka Bronte Shande z Bristo −
lu je projevem i vokálními možnost−

mi Amy Winehouse velice blízká.
Během své hudební kariéry už
spolupracovala mimo jiné s  Oasis,
Primal Scream nebo Richardem
Ashcroftem.

Koncert v Měšťanské besedě bu−
de k sezení i stání. Vstupenky jsou
již v prodeji.

Živá vzpomínka na Amy Winehouse
v Měšťanské besedě

Za tři týdny provozu odvedl západ−
ní obchvat z centra krajské metro−
pole už desítky tisíc aut. Dokládá
to analýza, kterou si nechalo vy−
pracovat město Plzeň. Po obchva−
tu denně projede podle dat z de−
tektorů zhruba 14,5 tisíce vozidel.
Situace se nejvíce zlepšila na nej−
vytíženější Karlovarské ulici, po
spuštění okruhu tam ubylo až 6 ti−
síc aut denně. 

„Západní okruh dopravě v Plzni vý−
razně pomohl. Potvrzují to nejen čís−
la, ale i osobní zkušenosti řidičů, se
kterými jsem měl možnost hovořit.
Situaci v oblasti dopravy ve městě
budeme dál sledovat a průběžně vy−
hodnocovat. Věřím, že trend, který se

díky okruhu podařilo nastolit, ještě
umocníme dalšími investicemi do
dopravní infrastruktury,“ uvedl primá−
tor města Plzně Roman Zarzycký.

Dostavba západní části městské−
ho okruhu přinesla očekávaný úby−
tek vozidel v Plzni. Obchvat je inten−
zivně využívaný od prvního dne ote−
vření a čísla ukazují, že jeho obliba
mezi řidiči stále roste. Nejvíce se
odlehčilo Karlovarské ulici a pak 
také Skvrňanské. Z tohoto poklesu
je pravděpodobné, že okruh výrazně
ulevil i krajským silnicím na západ
od Plzně. Na Karlovarské na křižo−
vatce U Družby je úbytek průjezdu
vozidel o 15 procent denně, u křižo−
vatky Pod Záhorskem pak 12 pro−

cent, tedy cca šest tisíc aut za den.
„Nejvíce aut projelo po okruhu mezi
Košutkou a Radčicemi 20. února, te−
dy den po otevření, za 24 hodin to
bylo téměř 17 tisíc vozidel. V běžné
pracovní dny použije okruh zhruba
14,5 tisíce vozidel, z toho je 1,5 tisíce
nákladních, z nichž je 200 kamionů,“
vyjmenoval  náměstek primátora pro
oblast dopravy a životního prostředí
Aleš Tolar s tím, že o sobotách vyje−
de na obchvat cca 11,5 tisíce vozi−
del, o nedělích necelých 10 tisíc.

Město bude situaci v centru Plzně
i nadále monitorovat a další dopady
s odstupem času posuzovat. Mo −
mentálně je ale nutné brát v potaz,
že na novou dopravní stavbu si řidiči
nějakou dobu zvykají a teprve poté
bude možné vyhodnotit její skuteč−
ný vliv na provoz. Již z dosavadních
dat je ale patrné, že Západní okruh
otevírá potenciál pro další zklidnění
dopravy v centru města.

Díky městskému okruhu 
mizí auta z centra Plzně

Dotace 
pro památky 

V rámci programu Zachování
a obnova kulturních památek
PK, a to včetně náhradníků,
schválili  krajští radní  finanční
dotaci. „Do tohoto programu 
bylo podáno celkem 172 žádos−
tí, z  toho 14 jich bylo vyřazeno
z  formálních důvodů. Při jato
jich tak bylo celkem 158 v  cel −
kovém objemu 57 milionů ko−
run,“ vyčíslil částku radní  pro
oblast kultury, památkové péče
a cestovního ruchu Libor Picka. 

Rada přímo rozhodla o po−
skytnutí dotací ve výši 2,54
milionu korun pro 20 žadatelů.
Zastupitelstvo bude odsouhla−
sovat přidělení dalších finanč−
ních prostředků z  daného pro−
gramu v  celkové výši 21,46
milionu korun pro 102 žadatelů. 

V rámci programu Obnova
historického stavebního fondu
v  památkových rezervacích
a zónách a staveb drobné archi−
tektury; kopie sochařských děl
v  exteriéru; podpora tvorby 
plánů ochrany na území kraje
bylo přijato 55 žádostí v celko−
vém finančním objemu 6,725
milionu korun. Radní přímo roz−
hodli o poskytnutí dotací v cel−
kovém objemu 2,89 milionu ko−
run pro 28 žadatelů. Zastupitel −
stvo bude odsouhlasovat dále
přidělení dalších finančních
prostředků ve výši 1,51 milionu
korun pro 20 žadatelů.



13Plzeňský rozhled  4/2023 Aktuální internetové noviny na www.plzenskyrozhled.cz



14 Plzeňský rozhled  4/2023Aktuální internetové noviny na www.plzenskyrozhled.cz

Více než padesát nových parko−
vacích stání vznikne v  ulici
Edvarda Beneše na Borech po−
dél Fakultní nemocnice Plzeň.
Sou časně se na tomto místě
zrekonstruují chodníky, dojde
také ke změně veřejného osvět−
lení a přeložce kabelů. Na místo
28 stávajících stromů, které mu−
sí automobilům ustoupit, se vy−
sadí 31 nových.

„S nedostatkem parkovacích
míst se dlouhodobě potýká
v  podstatě celá Plzeň. Ve třetím
městském obvo du se snažíme
každým rokem jejich počet navy−
šovat. Jako první se v  letošním
roce realizuje celkem 52 parkova−
cích stání v ulici Edvarda Beneše
v  úseku od Stehlíkovy ulice po
ulici 17. listopadu,“ uvádí sta −
rosta MO Plzeň 3 David
Procházka.   

Projektovou dokumentaci ne−
chala zpracovat Správa veřejného
statku města Plzně. Ve stejném
úseku je navržena také rekon−

strukce současného chodníku a
vjezdů do areálu nemocnice. Před
zahájením stavebních prací bylo
nutné zajistit vykácení osmadva−
ceti stromů, konkrétně jde
o Pajasan žlaznatý. Jedná se o
stromy s  defektem, jejichž koře−
nový systém byl narušený a byly
tak potencionálně nebezpečné

pro kolem jdoucí. Nově je nahradí
jedenatřicet jilmů. Stavební práce
si vyžádají přeložku veřejné ko−
munikační sítě, pod navrženým
parkovacím pruhem totiž nyní ve−
dou telekomunikační kabely.

„V souvislosti s  parkovacími
místy dojde také ke zrušení stá−
vajícího veřejného osvětlení, kte−

ré se na chází v  místech budou−
cích stání. Lampy se přesunou na
trakční vedení na druhé straně
vozovky. Sa motná realizace par−
kovacího pruhu by měla začít od
1. července, hotovo by pak mělo
být do konce letošního roku,“ do−
dává 1. místostarosta MO Plzeň 3
Pavel Šrámek.

Na Borech přibydou parkovací stání

Otázka čtenářky 
L.Š. z Plzně – Lochotín:
S přítelkyní uvažujeme o uza−
vření registrovaného partner−
ství. Žijeme spolu po dobu 
sedmi let a obě jsme bezdětné.
Máme však zcela rozdílné ma−
jetkové poměry, já mám vysoký
příjem a majetek z  dědictví po
rodičích. Budu mít vůči budoucí
partnerce nějakou vyživovací
povinnost a v jakém rozsahu?

Odpověï advokáta:
Zákon o registrovaném partner−

ství, který byl vydán pod číslem
115/2006 Sb., má celou řadu
ustanovení, která partnerský sva−
zek staví na roveň svazku manžel−
skému. Z toho pak vyplývá i právní
úprava vyživovací povinnosti mezi
partnery, když v § 10 citovaného
zákona se uvádí, že partneři mají

vzájemnou vyživovací povinnost
a pokud jeden z partnerů tuto po−
vinnost neplní, může soud na ná−
vrh některého z  nich určit rozsah
této vyživovací povinnosti a vezme
v úvahu i jak se kdo z partnerů sta−
rá o jejich společnou domácnost.
V  praxi to znamená, že nejsou−li
o tom závažné pochybnosti a ne−
vyplývá−li z  provedených důkazů
něco jiného, má se za to, že tato
péče o společnou domácnost je
přibližně ve stejném rozsahu. 

Stejně jako v právní úpravě vzta−
hů mezi manželi i zde platí zásada,
že rozsah vyživovací povinnosti se
stanoví tak, aby hmotná a kulturní
úroveň obou partnerů byla zásad−
ně stejná. Pokud par tneři ne −
hospodaří společně a rozdílnost
hmotné a kulturní úrovně je dána
jinými faktory, například příjmy
z podnikání nebo pracovní činnos−
ti, rozhodne soud o výši výživného,
které bude hradit povinný partner
partneru oprávněnému. 

Na druhé straně to nemá žádný
vliv na hospodaření s majetkem,
který každý z partnerů nabyl před

uzavřením registrovaného par t −
nerství. Tento majetek spravuje
každý sám a partner může druhé−
ho part nera zastupovat jen v  jeho
běžných záležitostech, zejména
přijímat za něho běžná plnění. Ale
například správa nemovitého ma−
jetku mezi takové běžné záležitosti
rozhodně nepatří a stejně tak dis−
pozice s finančními prostředky na−
bytými před uzavřením registrova−
ného partnerství.

Vyživovací povinnost může
v  některých případech přetrvávat
i po zrušení partnerského soužití,
jedná se však o odlišný nárok než
zmiňovaný podle § 10. Bývalý
par t ner, který není schopen se
sám živit, může žádat od bývalého
partnera příspěvek na přiměřenou
výživu podle svých schopností,
možností a majetkových poměrů.
V případě nedohody opět rozhodu−
je soud. Zásadně však zde již není
dán nárok na stejnou životní úro−
veň, jako je tomu za trvání partner−
ského vztahu.

Výjimečné je ustanovení § 11
odst. 2, podle kterého může soud

bývalému partnerovi, který rozvrat
společného vztahu nezavinil a je−
muž byla způsobena zrušením to−
hoto vztahu závažná újma, přiznat
proti bývalému par tnerovi až na
dobu tří let od zrušení partnerské−
ho soužití výživné ve stejném roz−
sahu, tedy tak, aby hmotná a kul−
turní úroveň obou bývalých part −
nerů byla stejná. 

Nárok na výživné lze uspokojit,
pokud se tak bývalí par tneři pí−
semně dohodnou, též vyplace−
ním odstupného, tedy jednorázové
část ky na základě smlouvy.

Právo na výživné lze přiznat
výhrad ně ode dne zahájení soud −
ního řízení a v jeho průběhu je ta−
ké soud povinen zkoumat, zda se
povinný nevzdal bez důležitého
důvodu výhodnějšího zaměstnání
či výděleční činnosti nebo ma −
jetkového prospěchu, popřípadě
zda nepodstupuje nepřiměřená
majetková rizika, což opět kores−
ponduje s  ustanoveními občan−
ského zákoníku o výživném za 
trvání manželství. 

JUDr. Václav Korecký

Advokátní kancelář JUDr. Václava Koreckého a Mgr. Radka Chaloupky

PRÁVNÍ
PORADNA
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� Pane řediteli, mám za to, že 
úvodní informace nejsou vyčer −
pávající, co se týče náplně ne−
mocnice?
�� To je pravda, musím doplnit, že
například v oblasti umělého oplod−
nění, transplantací kostní dřeně,
operací jater, prostaty či ledvino−
vých nádorů je význam Fakultní ne−
mocnice Plzeň doslova celorepubli−
kový. Velice důležitá jsou též naše
akreditovaná odborná centra. Ze −
jmé  na v oblasti takzvané speciální
a superspeciální lůžkové i ambu −
lantní péče je její úloha v kraji a okolí
nezastupitelná. Nemocnice je pro−
vázána i s Lékařskou fakultou Uni −
verzity Karlovy v Plzni.
��Pokud vím, tak jste vloni hodně
investovali a nemalé záměry máte
i pro letošní rok…
�� Musím podotknout, že FN byla
ještě vloni částečně zatížena vlivem
pandemie i vysokými cenami energií,
zároveň se jí ale dařilo být finančně

stabilní, investovat do nových projek−
tů, zachovat vysoký standard péče
pro pacienty i jistotu pro své zaměst −
nance. Pokračovat v tom budeme
samozřejmě i letos. Bezesporu nej−
zásadnějším milníkem roku 2022 by−

lo otevření nové Psychiatrické kliniky
za bezmála 500 milionů korun. Díky
projektu React−EU, který financuje
mimořádné evropské projekty pro
stabilizaci zdravotního systému, do−
šlo i k modernizaci dalších pracovišť.

��Když budete konkrétní, čeho se
loňské investice ještě týkaly?
��Na Kardiologickou kliniku a Kar −
diochi rurgické oddělení jsme poří−
dili čtyři nové echokardiografy za
20 milionů korun. Na Onkologické
a radioterapeutické klinice jsme
obno vili deset let starou technologii
za zhruba 50 milionů korun a za
58 mi lionů korun jsme vybavili no−
vými přístroji operační sály. Tzv. O´
rameno naviguje lékaře při neuro−
chirurgické operaci páteře a doká−
že snímkovat přímo na sále během
zákroku. Zároveň dva speciální
mikroskopy slouží neurochirurgům
při náročných operacích mozku. 

Obnovy se dočkalo také vybavení
na radioterapii, kde bylo investová−
no 200 milionů korun – 138 milionů
ze státního rozpočtu a zbytek z pro−
středků FN Plzeň. Největší položkou
byl nákup lineárního urychlovače.
Dalším moderním přístrojovým vy−
bavením je nová biplanární angiolin−
ka pro intervenční výkony s 3D a CT
zobrazením, pomáhá například i při
vyšetřování silně obézních pacientů

... pokračování na straně 16

�

„Letos plánujeme významné
investice za 1,4 miliardy,“
říká ředitel Fakultní nemocnice Plzeň 

MUDr. Václav Šimánek, Ph.D.
Základní, ale i specializovanou a takzvaně vysoce specializovanou medicínskou péči ve všech oblas −
tech, poskytuje Fakultní nemocnice Plzeň zejména nemocným Plzeňského kraje. V některých oborech
však zajišťuje zdravotní péči také pro obyvatele přilehlých regionů jižních a severních Čech,
Karlovarska a části středních  Čech. Možná nevíte, že zde pracuje 5 188 zaměstnanců, průměrná mě−
síční mzda lékaře v loňském roce byla 112 153 Kč, u všeobecných sester pak 63 411 Kč. Vloni tady
provedli 1 032 262 ambulantních vyšetření, 59 210 hospitalizací a 3 081 porodů. Co vše vedení
nemoc nice čeká v dalších měsících, na to jsme se zeptali jejího ředitele Václava Šimánka. 

Nové parkoviště pro 39 aut 
před Onko logickou a radioterapeutickou kli nikou na Lochotíně.

Ředitel Fakultní nemocnice Plzeň,
MUDr. Václav Šimánek, Ph.D.
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s ascitem v oblasti břicha (zvýšené
množství volné tekutiny v dutině
břišní), čemuž odpovídají technické
parametry. 
�� Váš plánovaný obrat pro rok
2023 je schválený na 10,5 mld.
korun. Je to stejné jako vloni? 
��Je to o 0,5 miliardy více než v roce
předchozím. Přibližně polovina vý −
dajů je určena na osobní náklady
a další velkou část rozpočtu předsta−
vují, ostatně jako každý rok, náklady
na léčivé přípravky (téměř čtvrtina)
a na spotřební zdravotnický materiál
(téměř desetina). Co se týče investic,
letos jejich výši plánujeme na 1,4 mi −
liardy. Z vlastních zdrojů budeme
inves tovat 750 milionů a dalších
650 milionů korun je připraveno
z dotačních titulů. Jednou z  nej −
zásadnějších investic je již započatá
rekonstrukce metabolické JIP na
I. interní klinice ve výši 120 milionů
korun. Technologie a moderní vyba−
vení jsou v dnešní době nezbytné,
proto do 12 operačních sálů chystá−
me nákup nových operačních stolů,
chceme obnovit endoskopické vyba−
vení, přístrojové vybavení laboratoří
a připravujeme poměrně zásadní vy−
lepšení technologického pozadí eko−
nomického informačního systému. 

�� Málokoho asi napadne, že ne−
malé výdaje čekají vaši nemocnici
také v rámci celkového provozu?
��To je pravda. Velkou rekonstruk−
cí projdou výtahy, a to zhruba za
15 milionů korun. V obou areálech
nemocnice je jich celkem 111,
a  protože nové se budou vyrábět
na míru s postupnou realizací vý−
měny technologie výtahů, opra −
va  jednoho výtahu může trvat až
5 měsíců. První přijdou na řadu vý−
tahy, které slouží pro přepravu pa−
cientů na operační sály na Locho −
tíně, nebo výtahy v očkovacím
cent ru na Borech. Chystá se také
výměna asi osmdesáti požárních
dveří nebo pokračování opravy
vnější hradby kolem areálu bývalé
vojenské nemocnice.

Některé projekty jsme zahájili už
minulý rok, například kompletní re−
konstrukce Transfuzního oddělení,
včetně obnovy vybavení, přišla té−
měř na 20 milionů korun. Dárců si
velmi vážíme a  děláme maximum
pro to, aby se v rámci své dobro−
činnosti cítili opravdu komfor tně.
Další nabídkou pro naše návštěv −
níky je např. vybudování nového
parkoviště pro 39 aut před Onko −
logickou a radioterapeutickou kli −
nikou na Lochotíně.

... dokončení ze strany 15�

„Letos plánujeme významné investice za 1,4 miliardy,“
říká ředitel Fakultní nemocnice Plzeň MUDr. Václav Šimánek, Ph.D.

Operační sál

Rentgenové rameno

Malé rodinné uskupení, které se
ve svém domě v  Ledcích na se−
verním Plzeňsku rozhodlo žít ko−
munitní formou života s  lidmi
s duševním a mentálním handica−
pem, se během 22 let přerodilo ve
vyhledávanou neziskovou organi−
zaci v  oblasti duševního zdraví
v Plzeňském kraji. V současnosti

zaměstnává přes sto lidí a své tý−
my stále rozšiřuje. Působí v Plzni,
jejím okolí a v Klatovech.  

V Ledovci jde především o zota−
vení, to znamená, že se snaží do−
provázet lidi se zkušeností s dušev−
ním onemocněním tak, aby mohli
žít spokojený, nadějeplný a přínos−
ný život přes všechna omezení

způsobená nemocí. Služby, které
Ledovec nabízí, jdou ruku v  ruce
s reformou psychiatrické péče, kte−
rá má za cíl zlepšit podmínky péče
o lidi s  duševním onemocněním
a otevřít nové cesty v  systému 
péče o duševní zdraví.

Ledovec v  současnosti provozuje
dvě centra duševního zdraví – v Plz −
ni a v Klatovech, v nichž pracují týmy
složené ze sociálních pracovníků,
psychiatrů, zdravotních sester, psy−
chologů a peerů. Jsou tak schopni
doprovázet lidi s vážnějšími či kom −
plexními problémy. Kromě toho zde
funguje ještě třetí tým, který se po −
dobně věnuje lidem z okolí Plzně.  

Ledovec dále poskytuje krizovou
telefonickou pomoc, odborné so −
ciální poradenství a služby pod −
pory bydlení, tj. chráněné bydlení
a Housing First. Housing First je
ledo veckým nejmladším týmem,
který funguje v rámci již druhého

evrop ského projektu. Jeho cílem je
řešení bezdomovectví komplexním
a dlou hodobým způsobem na zákla−
dě principu, který říká, že bydlení
představuje základní potřebu, bez
níž není možné se efektivně snažit
o so ciální integraci.

Ledovec založil také clubhouse
CHRC, prostor pro vzdělávání, 
se tká   vání a volnočasové aktivity 
lidí se zkušeností s  duševním one−
mocněním. Na poli prevence a de−
stigmatizace nabízí Ledovec pro−
gramy pro mladé i pro širokou
veřej nost, kromě toho také aktivi−
zační program Pacirkus. 

Ledovec oslavil 22. narozeniny a zve na akce  
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NA SLOVÍČKO S LÉČITELEM
Možná se Vám dostal do ruky letáček, na němž léčitel PhDr. Ladislav Kolářík, Mistr REIKI, informuje,
že pomáhá lidem u závažných, chronických i psychických onemocnění. V naléhavých případech i na dálku.
REIKI také vyučuje a zasvěcuje, poradny má v Praze i v Plzni. Odpověděl nám na pár otázek:

��Můžete čtenářům přiblížit, co je REIKI?
Je to japonské slovo. REI – vesmírné dávání života, KI – energie, tedy
vesmír ná životodárná energie. Učení REIKI pochází z Tibetu od buddhistic−
kých mnichů a je staré přes tři tisíce let. V roce 1822 duchovní Mikao Usui
objevil při meditaci klíč k léčbě. V roce 1980 bylo na celém světě 22 Mistrů
REIKI. První klinika REIKI byla otevřena v Tokiu, dnes jsou již v USA i jinde.
V současnosti je ve světě více než 1000 Mistrů REIKI, kteří ji mohou předávat
dál. REIKI energie působí na celý oganismus, jde vlastně o vyrovnání toků
energií přes sedm čaker. Čakra je kanál, kterým proudí energie do těla a z těla
ven. REIKI energie navodí v čakrách rovnováhu, a tím se organismus zbaví
nemocí, nebo se dá předcházet nemocem. REIKI energie rozpouští nádory,
záněty atd., rovněž harmonizuje psychiku a dává radost do života.

� Co děláte, když léčíte?
Když zájemce ke mně přijde, zeptám se na křestní jméno, automatickou kres−
bou určím, kde jsou největší problémy v klientově těle. Výsledek si ještě potvr−
dím automatickým písmem. Změřím na stupnici pomocí kyvadla, na kolik pro−
cent pracují jednotlivé tělesné orgány. Klient mi diagnózu potvrdí na základě
lékařských vyšetření. Zdůrazňuji, že medicína je prvotní, REIKI je podpůrný
prostředek k léčbě. Pak přiblížím ruce ke klientovu tělu v místech, která jsou
bolavá, nedotýkám se. REIKI energie je zvláštní tím, že se sama roz e běh ne do
postiženého místa, kde je zapotřebí. Jedinečná v tom, že ji lze posílat na dálku
a vložit do ní myšlenku jako kód, co se má uzdravit nebo zlepšit. 

� Odkud berete REIKI 
energii?

Každý, kdo je zasvěcen, může požá−
dat o energii a ona pak do něho proudí
temenní sedmou čakrou a vychází ru−
kama. Energie vlastně léčitelem proté−
ká a je předávána klientovi. Obvykle
stačí dvě tři návštěvy, ale mám také
klienty, kteří za mnou jezdí každé dva
týdny. Jedno sezení i  se stanovením
diagnózy trvá 40 – 60 minut.

� Léčíte pouze energií?
Také používám k léčení metodu vyso−
kých duchovních zákonů, která vy−
chází z dávné tradice a chápání na−
šich předků, kteří považovali vesmír,
přírodu a vše živé za jeden celek pů−
sobící v jednotě. Vše doplňuji bylinný−
mi přípravky. Tyto metody a REIKI
přednáším na mezinárodním festivalu
„Miluj svůj život“ v Praze. Bližší infor−
mace lze nalézt v časopise Ezotera.
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Gynekologicko−porodnická klinika
Fakultní nemocnie Plzeň jako 
prv ní v západních Čechách nabí−
zí zcela nový přístup k porodu
v rám ci nově koncipovaného
Cent ra indi viduální péče a res −
pek tujícího porodu. 

„Moudrost citátu uznávaného
francouzského porodníka MUDr.
Michela Odenta – Porod není zá −
žitek na pár hodin, ale na celý život
– si uvědomujeme i  v naší porod −
nici, a proto nabízíme koncept
respek  tujícího porodu (veřejnosti
znám jako centrum porodní asis−
tence), který podporuje fyziologic−
ký porod a jeho přirozený průběh.
Koncept respek tujícího porodu je

přístup se snahou vyhovět předsta−
vám a přáním těhotné a rodící ženy,
respektující přirozený průběh poro−
du, při zachování bezpečnosti a od −
bornosti poskytované péče a v pří−
padě potřeby v bezpečí lékařského
zázemí. Zkušená porodní asistent−
ka poskytuje těhotné a rodící ženě
individuální péči, pracuje samo−
statně a přebírá veškerou zod po −
vědnost za poskytovanou péči. Vy −
tváří respektující, bezpečné a pod−
porující prostředí pro rodičku a její
doprovod. Tento přístup lze v pl−
ném rozsahu nabídnout rodičkám
s nízkým rizikem a fyziologickým
průběhem porodu,“ uvádí před −
nosta Gynekologicko−porodnické
kliniky doc. MUDr. Jiří Presl, Ph.D. 

Individuální péči při porodu vy −
žadují maminky stále častěji a po−
rodnice ve fakultní nemocnici se
snaží vyhovět různým požadav−
kům. Při příjmu na porodní sál ro −
 dící ženu vyšetří lékař, který zhod−
notí zdravotní anamnézu a aktuální
stav, zda jde o fyziologicky probí−
hající těhotenství a porod. 

„Pokud splňuje podmínky pro
vedení porodu porodní asistentkou,
jde o ženu s tzv. nízkým rizikem
komplikací, je jí tato možnost na−
bídnuta. Pokud souhlasí, převez −
me o ni péči výhradně porodní
asistentka, která ji provází poro−
dem,“ popisuje porodní asistentka
Mgr. Lenka Sosnovcová.

Snahou je, aby o jednu rodící 
ženu pečovala jedna konkrétní po−
rodní asistentka. Individuální péče
umožní navázat ženě bližší kontakt,
s dostatkem času na podporu nejen
fyzickou, ale i psychickou. Trvale
dostupný lékař je porodní asis tent −
kou přivolán kdykoliv v případě
výsky tu komplikací a je jí
k dis pozici pro případnou
konzultaci. Pokud to si −
tuace vyžaduje, lékař přebí−
rá péči o rodičku nebo ná−
sledně, po vyřešení kom −
pli kace, ženu předá zpět do
péče porodní asistentky.

Nejvyhledávanějš ími
jsou přírodní prostředky
podpory přirozeného poro−
du. Ve velké oblibě u rodi−
ček jsou prostorná vana
s teplou vodou a éterickými
oleji, nebo prostorná spr−
cha s  balonem, rodička
může využít i jemné masá−
že s květovými esencemi.
Příjemnou atmosféru na −
vodí, a porodní pokoj pro−
voní, použití aroma difu zéru, rela −
xaci ženám přináší i bylinná na −
pářka nebo poslech relaxační či
oblí bené hudby.  

Koncept respektujícího porodu je
v současné době zasazen do běž−
ného provozu porodnice ve fakultní
nemocnici. Individualizo va nou péči
lze naplňovat nejen při fyziologicky
probíhajících porodech, ale také
při porodech vy žadujících dohled
lékaře. Citlivá spolupráce porodní

asistentky a zkušeného porodníka,
kteří fungují jako sehraný tým,
je zcela zásadní.  

„Lidskost při poskytování služeb
a péče ve FN Plzeň je na prvním
místě. Věříme, že vedení porodu
porod ní asistentkou je pro rodičky
ví ta nou možností, jak v duševní

poho dě přivést na svět svého po−
tomka, a že si, společně s mimin−
kem, z porodnice odnesou i pří −
jemný porodní zážitek. V loňském
roce naši zdravotníci přivedli na
svět 3 144 miminek a věřím, že 
naše nadstandardní služby, spojené
i s jistotou profesionálního Neona −
 tolo gic  kého oddělení, přivede do 
naší porodnice další maminky 
i s ta tínky,“ uzavírá ředitel FN Plzeň
MUDr. Václav Šimánek, Ph.D.

Porod není zážitek na několik hodin, 
ale na celý život

Poridní sál

Bylinná napářka
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Efektivní trénink na Power Platech
můžete vykonávat bez ohledu na věk
a tělesnou kondici, bez námahy 
kloubů. Jsou vítáni muži i ženy.
Nosnost Power Platů je 130 kg.
Sportovní centrum Fit Life Doubravka
má pro vás připraveno šest Power
Plate strojů a certifikovaný tým lekto−
rů, který se postará o vaše intenzivní
cvičení. Pokud nenajdete zalíbení
v Power Platech, můžete vybírat z další nabídky skupinových cvičení
– HOT jóga, H.E.A.T. program, lekce jógy a pilates v meditačním 
sále nebo kruhové tréninky, posilovací a taneční lekce v dalších 
sálech. Kompletní nabídku lekcí najdete na webových stránkách: 

Asi nikoho příliš neudiví, že v dnešní uspěchané době opět
nabývá na oblibě vibrační cvičení na strojích Power Plate.
Ve třiceti minutách intenzivního cvičení pod vedením 
lektora vás čeká nejen inten−
zivní a účinný trénink, ale také
uvolnění a odpočinek. Ocení te
to jistě hlavně před střídáním
lehkého jarního oblečení.

„Mikrovibrace aktivují až 
o 50 krát více svalů než běžné
cvičení, čímž přinášejí mnoho
zdravotních bonusů. Pravidelným
tréninkem na Power Platech lze
dosáhnout zpevnění středu těla,
zvýšit svalovou sílu či ovlivnit
a zlepšit celulitidu. Může pomoci
i při projevech inkontinence, kdy
při  cvičení dochází ke zpevňování
ochablých svalů pánevního dna,“
říká lektorka Sandra Mertová.

Power plate najdete 
ve FIT LIFE DOUBRAVKA

www.fitlifedoubravka.cz

Sadu několika nových resuscitač−
ních figurín, které mají zlepšit prv−
ní pomoc u záchrany kojenců, dětí
i dospělých, mají nově k dispozici
strážníci Městské policie Plzeň.
Perfektní odborná příprava i prak−
tický výcvik jsou totiž základem
kvalitního výkonu služby strážníků
v ulicích města Plzně.  

Plzeňští strážníci musejí první
pomoc zvládat bez zaváhání. Každý
den se  pohybují po městě, kde se
mohou kdykoliv setkat s občanem,
kterému se zdravotně přitíží. Často
právě městský policista je jediný,
kdo v  danou chvíli může pomoci.
Naši strážníci mají za sebou nespo−
čet událostí, kdy museli zahájit kar−
diopulmonální resuscitaci a díky
kvalitně prováděné první pomoci se
jim podařilo zachránit lidský život. 

„Jedná se o skvělý projekt, který
dokazuje, že Městská policie Plzeň
zdaleka není jen represivní slož−
kou, ale v  řadě případů také po −
máhá. Život je to nejcennější, co
máme. Proto jsem moc rád, že mů−
žeme zlepšit výcvik pro jeho pří−
padnou záchranu, i když si samo−

zřejmě přeji, abychom takových 
situací ve skutečnosti řešili co nej−
méně,“ říká radní pro bezpečnost
Jiří Winkelhöfer.

Vzhledem k  tomu, že při výkonu
tohoto zaměstnání se strážník může
setkat i s tím, že bude muset zahájit

resuscitaci u malého dítěte nebo mi−
minka, kde se taková první pomoc
liší od dospělého jedince, byla vy−
brána v projektu sada figurín, které
simulují kojence, 5−letého pacienta
a dospělého s průměrnou fyziologií
a anatomií. Figuríny komunikují

pomo cí mobilní
aplikace, stráž−
níci přesně vědí
zpětnou vazbu
správné resu s −
citace.  Po ná−
cviku poskytuje
návrhy na zlep−

šení. Díky tomu budou naši strážníci
perfektně připraveni i na situace
záchra ny dítěte, které nejsou pro ni−
koho z nás lehkou záležitostí. 

Projekt „Resuscitační figuríny“
zpracovala metodička prevence
krimi nality Veronika Kuchynková

z  Městské policie Plzeň, poté jej
podpořil a také zafinancoval v rámci
projektu Bezpečná Plzeň Odbor
bezpečnosti, prevence kriminality
a krizového řízení Magistrátu měs−
ta Plzně. Díky tomu budou moci
strážníci z Odboru výuky a výcviku
nadále zvyšovat připravenost stráž−
níků na krizové situace.

Figuríny z rukou radního Jiřího
Winkelhöfera a vedoucího Odboru
bezpečnosti, prevence kriminality
a krizového řízení Aleše Průši pře−
vzal vedoucí Odboru výuky a výcvi−
ku MP Plzeň Luděk Hosman.

Figurína miminka jako učební pomůcka
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Rok 2023 bude celý patřit ku la −
 tému výročí vzniku CHKO Šu −
mava. A hned na začátku přichází
Správa Národního parku Šumava
s dárky pro nevidomé návštěvní−
ky a milovníky Šumavy – s novou
knihou o šumavských skvostech
napsanou v Braillově písmu, kte−
rá zároveň vznikla jako audio −
kniha a audioknihou Národní park
Šumava – 30 let.

Kniha s  názvem „Šumavské
skvosty“ je už druhou publikací
urče nou pro nevidomé návštěvníky.
Oproti první knize, vydané v  roce
2014 „Šumava pro všechny –
Průvodce pro turisty se zrakovým
postižením“, která byla pouze
v Braillově písmu a doplněná reliéfní−
mi mapami, má nová knížka soutisk
zvětšeného a Braillova písma. Přečíst
si ji proto mohou jak nevidomí, tak
slabozrací nebo i zdraví čtenáři.

„Nápad vytvořit takovou publi kaci,
která by představovala šu mavské
skvosty z oblasti fauny a flóry, vyšel
z  konzultací s  Micha lem Sudíkem
z Knihovny a tiskárny pro nevidomé
K.E. Macana v Praze. Chtěli jsme
ji použitím dvojího písma, nádher−
ných ilustrací Pavla Procházky
a fotografií věnovat hned něko lika
sku pinám čtenářů se zrakovým
znevý hodněním,“ vysvětluje autorka
Lenka Dvořá ková, která má na
Správě NP Šumava na starosti práci
s hendikepovanými návštěv níky. 

Tato kniha bude k  zapůjčení na
všech informačních a návštěvnic−
kých centrech Správy NP Šumava,
ve vybraných externích info −
centrech, knihovnách a především
v  centrech pro nevidomé a ve 
spe ciál ních školách. Aby se dostala
mezi co nejširší veřejnost, vznikla
pod vedením rozhlasového režiséra

Jakuba Doubravy také její audio −
verze načtená moderátorem a pro−
ducentem Michalem Jančaříkem. 

Audiokniha „Šumavské skvosty“
je volně k  poslechu na oficiálním
youtube kanálu Správy NP Šumava
zde: www.youtube.com/npsumava
a díky úzké spolupráci s  turistickou
oblastí Šumavsko, také na jejich Šu −
mavských podcastech, které si zdar−
ma můžete poslechnout na vašich
oblíbených podcastových aplikacích.  

Městská policie Plzeň patří 
mezi organizace zapojené do
projektu Street medicine. Ten
v Plzni slouží zejména k  tomu,
aby měli lidé bez přístřeší, kteří
potřebují pomoc s  péčí o své
zdraví, možnost základního
ošetření. 

Již v  několika případech kon−
taktovali strážníci městské poli−
cie koordinátorku projektu, jejímž
prostřednictvím zprostředkovali
takto pomoc osobám bez domo−
va. Naposledy to bylo před něko−
lika dny dopoledne. Muž žijící ve
stanu, kterého strážníci pravidel−
ně v zimním období kontrolovali,
si stále stěžoval na bolest nohou.
Přesto pokaždé nabízenou po−
moc zatvrzele odmítal s tím, že
se o sebe zvládne postarat sám. 

Po opakovaných kontrolách
nabyli strážníci dojmu, že by mu−
žův zdravotní stav mohl být váž−
ný. Proto se obrátili na koordiná−
torku projektu Street medicine
z Oblastního spolku Českého čer−
veného kříže Plzeň. Ta zajistila na
místo výjezd zdravotního týmu,
který si následně muže převzal do
zdravotní péče. Zdra votníci shle−
dali stav muže jako vážný. Hlídka
pomohla pracovníkům Čes kého
červeného kříže Plzeň s transpor−
tem muže v přenosové plachtě do
sanitního vozu. 

Pomoc z projektu
Street medicine 

Šumavské skvosty pro nevidomé 
a dvě audioknihy

Nejobjemnější složkou lidské krve
je plazma – jedná se o žlutou teku−
tinu, která tvoří 55–60 % krve. 

Sama o sobě obsahuje 90 % vo−
dy, 2 % minerálních látek a 8 % plaz−
matických bílkovin. Další složky kr−
ve jsou krevní buňky: v jednom mili−
litru krve je přibližně 4–5 miliard
červených krvinek, 4–9 milionů bí−
lých krvinek a 150–300 milionů
krevních destiček. Červené krvinky
obsahují hemoglobin, který pomáhá
přenášet kyslík po těle, bílé krvinky
se podílejí na imunitním systému
(např. chrání tělo před infekcemi
a cizorodými látkami) a krevní
destič ky se podílí na srážení krve
a zastavení krvácení při poranění.

První úspěšná transfúze krve
byla provedena před více než
200 lety

Že je ztráta krve velice nebezpeč−
ná, to samozřejmě lidé věděli i v mi−
nulosti. Jakmile člověk přijde o více
než 40 % krve, jde již o život ohrožu−
jící stav. Zpočátku se lidé pokoušeli
doplňovat ji krví zvířecí. První úspěš−
ná transfúze lidské krve se uskuteč−
nila na začátku 19. století pod vede−
ním lékaře Jamese Blundella. Krev

nepřenášel přímým převodem, jak to
bylo prováděno dříve, ale prostřed−
nictvím injekční stříkačky. I dnes se
krev nejprve dárci odebírá a je ucho−
vávána ve speciálním plastovém va−
ku. Plnou krev mohou ženy darovat
maximálně 4krát ročně a muži 5krát
ročně. Často se krev pak zpracovává
na jednotlivé složky. 

I samotná plazma pomáhá
zachraňovat životy...

Darovat lze nejen plnou krev, ale
také jen samotnou krevní plazmu.
Procesu, při němž prochází krev se−
paračním přístrojem, který plazmu
odděluje a sbírá ji, se říká plazmafe−
réza. Zbývající části krve se vracejí
zpět do oběhu. Darovat plazmu je
možné každé dva týdny ve spe −
ciálních odběrových centrech nebo
na transfúzních odděleních. „Krevní
plazma je zásadní surovinou pro 
vý ro bu životně důležitých léků.
Darováním krevní plazmy dárci po−
máhají zlepšovat kvalitu života těch,
kteří tyto léky potřebují. Tyto léky bo−
hužel nelze vyrobit jiným způsobem
a na pomoci dárců krevní plazmy
jsou tak závislé tisíce lidí,“ říká
MUDr. Jana Zítková, odborný garant

plazmaferetických center Amber
Plasma a vedoucí lékařka transfúzní−
ho oddělení Klatovské nemocnice.
Výroba léků trvá 6–12 měsíců a na−
příklad pro roční léčbu jednoho ne−
mocného s hemofilií je potřeba 1200
odběrů a pro roční léčbu jednoho
nemocného s deficitem alfa−I anti−
trypsinu je zapotřebí 900 odběrů.

Co jste nevěděli o krevních
skupinách

Aby mohly být krevní transfúze
bezpečné, byl zásadní objev krevních
skupin. Důležitou postavou na cestě
za odhalením tajemství krve se stal
český psychiatr a neurolog Jan
Janský. Zkoumal vztah mezi duševní−
mi poruchami a srážlivostí krve.
Ačkoliv v tomto bádání nebyl úspěš−
ný a souvislost neprokázal, během
svého výzkumu mimo jiné definoval
čtyři základní krevní skupiny, které
dnes označujeme jako A, B, AB a 0.
Tímto objevem přispěl k rozvoji obo−
ru hematologie. Dnes už víme, že ve
střední Evropě je nejčastější krev
„áčko“ – má ji 40 až 44 procent po−
pulace. Druhou nejpočetněji zastou−
penou skupinou je „nula“ – erytrocyty
této skupiny jsou univerzální a lze je
podat i lidem s jinými krevními skupi−
nami. Následuje skupina B a nej −
vzácnější je AB, kterou má okolo 8 %
lidí. Tato skupina zase může přijímat
erytrocyty jakékoliv jiné skupiny.

Znáte tajemství krve? 
Víte, z čeho se krev skládá?
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Pastelové barvy a jemné kovové
obroučky u dioptrických brýlí roz−
jasní letošní sezonu. Trendy zůstá−
vají klasické klidné odstíny a tóny
pudrově růžové, bleděmodré,
levan dulové či mátové.

Věhlasný Institut PANTONE jako
každoročně volí aktuální paletu
pro jaro−léto 2023. Hlavní barvou
sezony bude odstín 18−1750 Viva
Magenta. Tato krásná a živá barva
tlumené červené kombinuje teplé
a studené tóny a má symbolizovat
spojení mezi minulostí a budouc−
ností. I přesto, že hlavní barvy le −
tošního roku jsou jásavé a pestré,
zůstávají trendy i klidné odstíny
a pastelové tóny.

Letos tak opět bodují i kla−
sické světlé a pastelové bar−
vy, jsou decentní, elegantní
a ztělesňují optimismus
a ženskost. Dioptrické brýle v těchto
jemných barvách oživí každý outfit.
Obroučky ve světlém odstínu levan−
dule, pudrově růžové, bleděmodré,

mátové či světle žluté se perfektně
sladí s ostatními barvami a snadno
je lze kombinovat. „Nová kolekce
Ocoolar nyní také přichází s řadou

obrub v moderních pastelových 
barvách, které příjemně naladí do
sezonní nálady. Objeví se v ní kla −
sické, ale i odvážné kočičí tvary

s kovovými obroučkami,“ říká
Veronika Valentová, regionální ma−
nažer Orange Optik.

Aby se brýle co nejpříjemněji no−
sily, je při výběru brýlových obrub
potřeba brát zřetel nejen na jejich
typ a barvu, ale také myslet na
mate riál, který se liší mnoha vlast −
nostmi. Oblíbené a moderní jsou
jemné obroučky z tenkého kovu.
Zákazníci mohou vybírat, stejně ja−
ko v loňském roce nejen z pastelo−
vých barev, ale i zlaté či klasické
černé. V nabídce Orange Optik jsou
letos obroučky v mnoha tvarech,
hranaté, kulaté, stále oblíbené ko −
čičí či extravagantní, v atypických

formátech. 
Značkové prodejny Orange

Optik najdete téměř po celé
České republice. V Plzeňském
kraji se vám bude cer tifiko −

vaný personál věnovat na poboč−
kách v Plzni, Rokycanech, Stříbře
a Kralovicích. Více informací na −
jdete na www.orangeoptik.cz

Dioptrické brýle s trendy obroučkami v pastelových
barvách zůstávají stálicemi v letošní sezoně. 
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Podle počtu cest uskutečněných
vlakem se loni, po pandemii 
COVID−19, vrátili k běžnému životu
také spoluobčané se zdravotním
handicapem. České dráhy usku−
tečnily 7  296 registrovaných pře−
prav, resp. asistencí při jejich
přepra vě. Další tisíce osob se
zdravotním handicapem využily
bezbariérové spoje a  nádraží
a cestovaly se svými průvodci bez
asistence dopravce.  

„Zájem o cestování vlakem po
pandemii COVID−19 registrujeme
u všech skupin zákazníků včetně
osob se zdravotním handicapem.
V roce 2022 jsme jich přepravili
o 43 % více ve srovnání s rokem
2021. Vedle cestování po České 
republice zajišťujeme přepravu osob
se zdravotním postižením také do
zahraničí. Loni jich bylo zhruba 700.
Cestující s handicapem jsme do −
pravili do Berlína, Bratislavy a Vídně,
ale také třeba na vídeňské letiště
Schwechat, do Gdaňsku nebo do

Klagenfurtu.“ říká Michal Krapinec,
předseda představenstva a  gene −
rální ředitel Českých drah.   

České dráhy v  letošním jízdním
řádu zavedly 800 nových bezba −
riérových spojů a jejich počet roz ší −
řily na celkových 6 201 vlaků. V loň−
ském roce začaly jezdit moderní níz−
kopodlažní soupravy RegioPanter
například v  Jihočeském a Plzeň −
ském kraji, ve kterých se podstatně

rozšířily možnosti cestování přede−
vším pro lidi na vozíku. 

„V letošním roce předpoklá −
dáme nasazení dalších přibližně
80 nových nízkopodlažních regio−
nálních vlaků. Na tratě vyjedou nové
elektric ké jednotky RegioPanter,
motorové vlaky od výrobce PESA
a také další jednotky Moravia, které
provozujeme pro Jihomoravský
kraj. Během roku tak zavedeme
plošně bezbariérové cestování na
tratích na Vysočině a v  Jihomo −
ravském a Olo mouckém kraji. Více
bezbariérových souprav bude k dis−

pozici také v  Moravskoslezském
kraji a nově zavedené bezbariérové
spoje zamíří také do Zlínského kra−
je. Koncem roku by měly začít také
dodávky nových motorových jed −
notek PESA, které rozšíří nabídku
bezbariérového cestování na vedlej−
ších tratích,“ představuje aktuální
plány na rozšiřování bezbariérových
vlaků Jiří Ješeta, člen představen−
stva a náměstek pro osobní dopra−
vu Českých drah. 

České dráhy provozují více než
600 bezbariérových vozů a jedno−
tek. V současné době probíhá výro−
ba 110  nových elektrických vlaků
RegioPanter, 76 motorových jedno−
tek PESA a 20 expresních souprav
ComfortJet, které rozšíří počty bez−
bariérových souprav národního do−
pravce. Moderní vozidla jsou vyba−
vena nejen pro pohodlné cestování
osob na vozíku, ale díky haptickým
prvkům, nápisům v Braillově písmu
nebo ovládání dveří prostřednictvím
slepeckých vysílaček také pro oso−
by nevidomé nebo slabozraké. Do
roku 2025 se rozšíří nabídka bezba−
riérového cestování o další stovky
spojů Českých drah. 

Více než 7 000 zdravotně postižených 
cestovalo vlakem

Máte dojem, že stále více zapomí−
náte, nic si nepamatujete a stydíte
si to přiznat? Nebojte se, nejste
v tom sami. Ale možná nevíte, že
s tímto problémem se můžete i po−
prat. Pokud ovšem chcete. První
možnou příležitostí je trénování pa−
měti čili posilování svého myšlení.   

Možná ale nevíte, že trénovat
svou paměť  můžete i v rokycanské
knihovně, a to dokonce už od roku
2019. Tady totiž najdete cer tifi −
 kovanou trenérku, kterou je Jana
Au brech tová, MBA, jinak ředitelka
Městské   knihovny Rokycany. Co ji
však přivedlo na myšlenku absolvo−
vat kurz trenérů paměti?   

„Mým prvotním impulsem proč
trénovat paměť, bylo neuro one−
mocnění v  rodině, kdy jsem se sna−
žila všemi prostředky zabránit dal −
šímu chátrání mozku, mizení vzpo−
mínek a kognitivních funkcí u blízké−
ho člověka. Druhým důvodem bylo
rozšíření aktivit naší knihovny. Je vý−

hodou, když přímo v knihovně pra−
cuje certifikovaný trenér paměti,“
prozradila paní Aubrechtová.

Tréninky paměti tady pořádají
pro širokou veřejnost, ale skuteč−
nou cílovou skupinou jsou senioři.
Snaží se dělat zábavné lekce zamě−

řené na cvičení různých druhů pa−
měti pomocí paměťových technik.
Vládne zde příjemná atmosféra,
často se společně zasmějí. Nikdo
nikoho nezkouší z nabytých vě −
domostí, ani nevyvolává. Není to
učení−mučení, ale zábava a legrace

strávená ve společnosti po dobně
„zapomnětlivých“. Každá lekce je
jinak tematicky zaměřená, např.
„Jaro“, „České filmy“, „Spor t“,
„Ces to vání“, „Přísloví“...

„Zahajujeme mozkovou rozcvič−
kou na zahřátí, což obvykle bývá
jednoduchý kvíz nebo doplňovačka
na dané téma. Poté následuje prak−
tická ukázka a procvičení nové
pamě ťové techniky, např. jak si za−
pamatovat nákupní seznam, nebo
číslo mobilu, letopočty,... Přestávku
využíváme k různým jednoduchým
tělesným cvičením, která jsou za−
měřená na koncentraci, např. žon−
glování s šátky,... Ústní cvičení stří−
dáme s písemnými úkoly. Na závěr
si nově nabyté dovednosti zopaku−
jeme a účast níci vždy odcházejí
s alespoň jedním domácím úko−
lem,“ dodává lektorka.

Základním pravidlem je, že
úspěch by měl převažovat nad ne−
úspěchem. Trénování je také hodně
o psychologii a zvýšení sebe vědomí
a cílem je přesvědčit nejen senior−
skou populaci, že si ještě docela
slušně pamatuje, když jí někdo po−
radí, jak na to. A kde si to můžete
sami vyzkoušet? 

Není to učení−mučení, ale zábava ve
společnosti podobně zapomnětlivých



Rodinná farma pana Davida
Bílého se zabývá rostlinnou
a živočišnou výrobou. Její spe−
cializací je odchov a výkrm krůt
a krocanů. Jaro je vždy takový
startovací mezník, kdy se ze−
mědělské práce začínají na−

plno rozjíždět. Proto jsme se
setkali s pane Davidem Bílým,
abychom nahlédli pod poklič−
ku radostí i starostí českých
farmářů. 
l Snad nejčastějším slovem
v  zemědělství je ekologické
hospodaření, pane Bílý.
Chovat se ekologicky znamená
myslet. Na naší farmě si děláme
krmení podle svých vlastních re−
ceptur. Zaměřujeme se na bílko −
vinové krmení, obnovujeme luka,
děláme meziplodiny. Snažíme se
o to, aby se živiny vracely zpět do
půdy. Je to uzavřený kruh. Půda
je zdrojem veškerého života.
Investovat a starat se o ni je po−
vinností každého farmáře.
l Jsou zde i dotace, které jistě
pomohou.
Dělat kvalitní potraviny je v dnešní
době velmi složitá záležitost a bez

dotací budou nesmírně drahé. To
je realita. Dotace jsou dobrá věc,
ale měly by se dávat cíleně na
produk ci. Přece nemůže někdo
dostat dotace jen proto, že pose−
če louku. Chceš dotace, tak nám
ukaž stav zvířat, jak se chováš

k  půdě, jak vypadá farma a tak 
dále. Když někomu dáváte peníze,
tak musíte vědět proč a jaký bude
výsledek. Bez dotací bychom ne−
mohli investovat. 
l Prozraďte mi, proč se s vaší
farmou nesetkáme na farmář−
ských trzích?
To je jednoduchá odpověď.
Orientujeme se pouze na prodej
z farmy. Chceme, aby k nám přijel
zákazník a na vlastní oči viděl na−
ši farmu, jak hospodaříme, cho−
váme zvířata, čím je krmíme a tak
dále. Přímé setkání se zákazní−
kem, komunikace s ním, to je ten
úžasný efekt a pro nás přináší
i zpětnou vazbu. Pro mě je země−
dělství srdcová záležitost. 
l Vaše rodinná farma v Budě −
ticích má kolem sebe velké ze−
mědělské podniky. Existují mezi
vámi dobré sousedské vztahy?

Já nerozděluji zeměděl−
ce na velké a malé, ale
na dobré a špatné.

V na šem okolí je spousta velkých
zemědělských podniků a když se
podíváte, tak za těch 30 let uděla−
ly ohromný kus práce. Nová tech−
nika, nové stroje, technologie,
a tak to má být. Dělají oproti nám
širokou škálu výrobků a jsou vý−
znamným zaměstnavatelem v  té−
to lokalitě. Je to správně nastave−
né, že vedle velkých celků jsou
i drobní farmáři. Všichni mají
jedno společné a tím je jedinečný
vztah k půdě, ke zvířatům, k hos−
podaření. Jak já říkám, mají v těle
sedláckou krev.
l Specializujete se na chov
a výkrm krůt. Jak dlouho?
Už 23 let. Chováme je v hale, kde
mají dostatek prostoru. Já chci,
aby zvířata měla svobodu pohy−
bu, dobré krmení a byla šťastná.
Dodržujeme světelný režim, to
znamená, že krůtám i krocanům
v době výkrmu přes noc nesvítí−
me. Krmíme směsí pouze rostlin−

ného původu a její recepturu
jsme si sami sestavili. Ne obsa −
huje žádné složky živočišného
původu a farma je pod stálým
veterinárním dozorem. Farmaří −
me s rozumem, a to je ta správná
ekologie. Našim zákazníkům na−
bízíme kvalitní maso.
l Jak se díváte do budoucnosti?
Nabývám takového dojmu, že
státní a potažmo evropské zá −
sahy do zemědělství jsou stále
častější. To mě osobně začíná
znechucovat. Rozhodně nám stát
na ruku nejde. Mám dojem, že 
tady jsou takové dvě skupiny.
Jedna říká – budeme podporovat
velké zemědělce, a druhá zase
farmáře. Farmařím už 25 let a za
tu dobu nikdo nepřišel a nezeptal
se, jak se vám hospodaří, jaké
máte zkušenosti, názory, doporu−
čení. Například by se dozvěděli,
že snahy, jak jsem už několikrát
zaslechl, zmenšovat hospodář−
ské polní plochy na 10 i 5 hekta−
rů, přinesou velké množství nega−
tivních efektů. Půda je nenahra −
ditelný zdroj, má cenu zlata, je
zdrojem veškerého života. Bu −
dou c nost je třeba spatřovat v ze−
mědělství. Jsem optimistou i přes
výhrady, které mám. Jinak už
bych s farmou dávno skončil.          

(re)

„Hospodařit na půdě je krásná profese, protože se neustále učíte. Příroda je
totiž nevyzpytatelná,“ říká David Bílý.

Návštěva na rodinné farmě v Buděticích u Sušice

Mají drobní zemědělci důvod 
pracovat radostněji?
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Ačkoliv Světová zdravotnická orga −
nizace (WHO) opakovaně varuje
před nárůstem počtu lidí trpících
obezitou, patří Češi stále k  nej−
obéznějším národům v  Evropě.
Velký počet lidí v Česku umí zhub−
nout, dokonce opakovaně i desítky
kilogramů, značný problém ale
mají si novou váhu dlouhodobě
udržet. Zapojení lékařů či dalších
odborníků přitom může výrazně
zvýšit šanci na trvalý úspěch. 

Obezitou trpí v současnosti v ČR
pětina dospělé populace a téměř
polovina žije s nadváhou. Jde
o pod ceňované závažné metabolic−
ké onemocnění, které může vést
k rozvoji těžkých komplikací, a do−
konce i k předčasnému úmrtí.

„Základním problémem, který cítí−
me my, co se obezitou zabýváme, je
to, že obezita zatím není spole −
čensky přijatá jako nemoc a ona
nemo cí je, protože vyvolává celou
řadu vážných změn v organismu,
které se většinou zahrnují pod ta −
kový všeobjímající pojem metabo−
lický syndrom. Ale obézní lidé mají
v důsledku své obezity i velkou
spoustu doprovodných chorob, 
které velmi vážně ohrožují jejich
zdravotní stav a jejich zdraví,“ říká
MUDr. Martin Hrubý, primář odděle−
ní chirurgie z nemocnice Turnov.

Příkladem, že s lékařskou pomocí
je možné obezitu porazit, je i paní
Eva, která při léčbě obezity s  léka−
řem zhubla 70 kilogramů. Eva se
s nadváhou a počínající obezitou
potýkala již od dětství. Většina žen

v  její rodině, ať už ze strany otce,
tak i matky, byly dle Evy, jak se říká,
krev a mléko. V té době Eva svá kila
neřešila, nechávala vše plynout
s tím, že to tak prostě asi má být, že
každý jsme nějaký a ona holt bude
„ta větší“. Změna v uvažování a po−
třeby řešení kil navíc nastala u paní

Evy po druhém těhotenství, kdy
se její váha dostala až na 120–125
kilogramů. Následovalo zkoušení
všemožných diet, o kterých si ně−
kde přečetla, nebo jí je doporučily
kamarádky, rodiče apod. Ačkoliv se
jí pokaždé podařilo shodit několik
kilogramů, vždy následoval jojo

efekt a váha šla ještě výše, než 
tomu bylo původně.

„V řešení řady problémů a v pro−
blematice nadváhy a obezity možná
ještě více platí pravidlo, že každý
jsme jiný a pro dosažení dlouho −
dobého úspěchu je velmi důle ži −
té pracovat primárně s  validními
a komp lexními informacemi, které
se týkají konkrétně vaší osoby. Ty
ale nenajdete v žádných časo pi sech,
online serverech, ani vám je bohu−
žel nemohou předat vaši nejbližší.
Přesto je máte na dosah ruky,“
komentuje MUDr. Klaudia Hálo vá
Karoliová, specialistka na diabetolo−
gii, endokrinologii a obezitologii a do−
dává: „Stačí se jen obrátit na lékaře
ve vašem okolí, jejich seznam najde−
te například na NETLOUSTNEME.CZ,
kteří díky svým možnostem zhodnotí
váš aktuální zdravotní stav a za po−
moci využití všech možností moderní
medicíny včetně případných léků
nasta ví váš léčebný plán tak, aby
přine sl dlou hodobý efekt a vy jste si
mohli opět užívat život bez zby −
tečných kil navíc.“

Na lékaře se po všech nepovede−
ných pokusech zhubnout obrátila
i paní Eva, jejíž váha se tou dobou
vyšplhala ke 130 kilogramům. „Kdy −
bych jen věděla, co všechno mi sní−
žení váhy přinese a jak bezproblé−
mová pro mě ta pomoc od toho lé−
kaře bude, tak bych se nerozmýšlela
tak dlouho a vyhledala bych lékaře
mnohem dřív. Takovéto rozhodnutí
bych doporučila všem. Není na co
čekat, život máme jenom jeden.“ 

Nazývá se familiární hypercho −
lesterolémie a je dědičným one−
mocněním, o kterém málokdo
z  postižených ví. Vysoká hladina
cholesterolu se u nich vyskytuje
od narození na rozdíl od zvýšeného
cholesterolu, který vzniká špatným
životním stylem. A právě proto je
toto onemocnění velmi nebezpeč−
né. Vysoký cholesterol totiž způso−
buje srdeční infarkt nebo mozko−
vou mrtvici.

„Vrozený vysoký cholesterol tzv.
familiární hypercholesterolémie (FH)
je dědičná choroba, při níž se z po−
kolení na pokolení přenáší změna
genetické informace, která způso−
buje velmi vysokou hladinu choles−
terolu v krvi. Pokud jeden z rodičů 

trpí FH, má jeho dítě padesáti pro −
centní riziko této choroby. Běžná po−
pulační norma cholesterolu je do
5 mmol/l. V případě FH se choleste−
rol bude pohybovat v rozmezí cca
8 až 15 mmol/l. Jedinou šancí, jak

zabránit, aby byl takový člověk po sti −
žen srdečním infarktem či mozkovou
mrtvicí již v mladém věku, je včasná
diagnóza a následná léčba,“ vysvět−
luje MUDr. Roman Cibulka, Ph.D.,
MBA, Ordinace pro poruchy meta −
bolismu, Ústav klinické biochemie
a hematologie FN a LF UK v Plzni.

Pokud máme vrozenou FP, efekt
diety není nijak zázračný. Lidé s FP
tzv. „hypersyntetizéři“ mají vystup−
ňovanou endogenní produkci cho−
lesterolu a budou potřebovat spíše
farmakologickou léčbu. Další pro−
blém s redukcí hmotnosti spočí −
vá v tom, že se za tímto účelem
(a mnohdy i úspěšně) využívají růz−
né vysoko bílkovinné diety. Po těch
se ale hladina cholesterolu spíše

zvyšuje. To je způsobeno zpravidla
tím, že se s bílkovinami živočišného
původu, které většinou převažují,
přijímá také zvýšené množství na −
sycených tuků a cholesterolu.

„Člověk by samozřejmě měl jíst
zdravě, pravidelně se hýbat a ne−
kouřit. Ale měl by také brát léky na
vysoký cholesterol, protože dieta
sama to nevyřeší. S  léčbou se ne−
má zbytečně otálet. Lidé si škodí
tím, že nechodí na preventivní pro−
hlídky. Pak třeba neví, že mají vy −
soký cholesterol, tím pádem se to
neřeší včas a může to dojít až k zá−
važné komplikaci. Další chybou
je odmítání farmak a spoléhání
se na alternativní léčbu,“ dodal
MUDr. Roman Cibulka.  

Trvalý úspěch v boji s obezitou je na dosah ruky 

Víte, že vysoký cholesterol můžeme mít od narození?
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Spojení tří různých oborů na třech
fakultách Západočeské univerzity
v Plzni (ZČU) ukázalo  nové mož−
nosti výroby zevního lůžka na 
myoelektrickou protézu ruky. Inter −
discipli nární mezinárodní projekt
Výzkumné inovace v protetice, na
němž plzeňský tým spolupracoval
s kolegy a kolegyněmi z Technické
vysoké školy Deggendorf, prověřil
3D tisk jako metodu pro výrobu
protézy ruky a ukázal nové mož−
nosti designového a  technického
zpracování. 

„Výroba protézy ruky je složitý
technologický proces. Samotné 
zevní lůžko protézy se konvenčně

vyrábí laminací. My jsme zkoušeli
využít 3D tisk, který umožňuje nejen
neomezenou replikovatelnost a po−
měrně snadné úpravy protézy, ale
velkou výhodu přináší také v oblasti
designu, kdy dovoluje zaměřit se 
více na estetickou stránku protézy
a vhodně ji propojit s  požadavky
na funkčnost,“ popisuje Rita
Firýtová z  Fakulty zdravotnických
studií (FZS), hlavního řešitele pro−
jektu. FZS je jedinou fakultou v ČR

vzdělávající budoucí ortotiky−prote−
tiky v prezenční formě studia.  

Cílem projektu, na němž se podí−
lela také Fakulta designu a umění

Ladislava Sutnara
a  Regionální tech−
nologický institut
(RTI) Fakulty stroj−
ní, bylo vyvinout
nové postupy tva−
rového, konstrukč−
ního a 3D tiskové−
ho řešení pro výro−
bu zevního lůžka

na myoelektrickou protézu horní
končetiny. Různá řešení
testoval tým odborníků ve
spolupráci s  pětapadesá −
tiletým Jiřím z  Plzně, který
v  roce 2001 následkem
úrazu přišel o pravou ruku. 

„Podařilo se nám vytvořit
kompletní technologický po−
stup a aktivním způsobem
hledáme partnery, kteří by
získané know−how přenesli

do aplikační praxe. Kromě tech −
nických prvků se jedná také o zna−
lostní transfer posta vený na zku −
šenostech inter disci −
plinární týmové práce,
která nám význam ným
způsobem pomohla
zlepšit ino vační poten−
ciál,“ doplňuje Tomáš
Chochole ze Sutnarky.

Autorem designové−
ho řešení výsledné pro−
tézy je Zdeněk Veverka,
vedoucí ateliéru Produktového de−
signu Sutnarky, jehož úkolem bylo

co nejlépe využít prostor vymezený
protetiky na straně jedné a odborní−
ky na 3D tisk z výzkumného centra
RTI na straně druhé. Pozitivním pře−
kvapením byla pro členy a členky 
týmu pevnost 3D tiskem vyrobené
protézy. „Ukázalo se, že vytištěná
protéza má velmi dobré mechanické
vlastnosti a splňuje vše, co potře −
bujeme,“ konstatuje Tomáš Tykal
z Protetiky Plzeň, která se na pro −
jektu také podílela. 

Přitom 3D tisk se podle něj v pro −
tetice objevuje zatím spíše okrajově.
„Některé společnosti nabízejí na −
příklad 3D tiskem vyrobené doplňky,

které se nasadí na protézu. Jde ale
čistě o  záležitost designu, cílem je
pouze vylepšení vzhledu,“ vysvětlu−
je Tomáš Tykal. 

V průběhu projektu byl český tým
v kontaktu s výzkumníky z Techno −
logického kampusu Cham, který
je součástí Technické vysoké školy
Deggendorf.  Bavorský tým testoval
návrhy ve spolupráci s  osmadva −
cetiletou Annou, které byla amputo−
vána pravá ruka z  důvodu vrozené
deformity. 

3d tisk – nové možnosti pro výrobu protézy ruky
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Už v roce 1998 převzal Český svaz
ochránců památek, z.s. – 2. ZO Klub
Ladislava Lábka v Plzni do svého
vlastnictví zámek v Čečovi cích na
Domažlicku, který byl požárem a po −
větrnostními vlivy silně poškozen. 

Snaha a úsilí jeho členů postup −
ně nabývá viditelných úspěchů. 
V r. 2005 byl zámek zastřešen a od
té doby postupně probíhá jeho 
finančně náročná rekonstrukce.
V  letech 2017 – 2020   dostal zá−

mek nová vrata a 14
nových oken.

I proto na záchranu
zámku pořádá klub
růz né kulturní akce,
festival, koncerty, vý−
stavy. Na jednu z nich
vás zveme právě teď –
jde o koncert Ivo
 Ja  helky. Uskuteční se
v neděli 23. dubna
v Plzni, konkrétně 
v M−klubu od 18 hodin. 

„Veškerý výtěžek bude samo−
zřejmě použit na záchranu zám−
ku Čečovice, a to jako spolu−
účast k dotacím  na jeho fyzickou
záchranu. Naším cílem je nejen
zachránit jednu zapomenutou
památ ku Plzeň ského kraje a uvést
ji zpátky do života, ale i zvýšit
cestovní ruch v  této příhraniční
oblasti. Dříve si málokdo všiml,
že na návsi obce stojí zámek, 
který byl ještě před 20 lety 
ruinou. Rádi všem ukážeme, že 
i taková památka má právo 
na život a má co ukázat,“ sdělila
Miroslava Šusová z Klubu Ladis −
lava Lábka.

Více informací můžete najít na
www.zamek−cecovice.cz.

Ája a Vilda – taková  jsou nyní
jména vzácných lemurů korunka−
tých, kteří byli přivezeni do plzeň−
ské Zoologické a botanické za−
hrady v prosinci.

Jejich patronem se stal dlou −
holetý kmotr plzeňských lemurů,
senátor a starosta městského
obvo du Plzeň 2 Ing. Lumír Aschen −
brenner. Zejména jeho přátelé ho
znají pod přezdívkou „Lem“, která
přivedla pana senátora  před pě−
tadvaceti lety k adopci jediného
tehdejšího lemura hnědého a poz−
ději lemurů rudočelých. „Za tako−
vou dlouholetou přízeň naše zoo
děkuje,“ uvedl tiskový mluvčí za−
hrady Martin Vobruba.

Lemur korunkatý rozšířil kolekci
plzeňské zoo v prosinci roku 2022.
Tento druh zde dosud nikdy nebyl.
Získán byl dokonce pár a plzeňská
zoo se tak stala 40. zahradou
v Evropě, která je chová. Jádrem

chovu jsou hlavně francouzské
a britské zoologické zahrady. Prv −
ním chovatelem v ČR byla ostrav−
ská zoo, plzeňský pár je ale v  tu−
zemsku nyní jediný. Samice naro −
zená v Zoo Avifauna Alphen přijela

z holandského Zooparcu Overloon
a  samec z  francouzské zoo Parc
des Félins Nesles. K  vidění jsou
v  pavilonu Madagaskar, což je 
první patro budovy nad prodejnou
suvenýrů.

Starosta Slovan je opět
kmotrem. Po kolikáté už?

Starosta Slovan Lumír Aschenbrenner 
poznává své vzácné kmotřence – Áju a Vildu.

Podpoří kulturu
Rada Plzeňského kraje projed−
nala, schválila a doporučila za−
stupitelstvu odsouhlasit po−
skytnutí neinvestičních dotací
v rámci pro gra mu Podpora kul−
tury v PK pro rok 2023. Žádostí
se v požadovaném termínu na
krajském úřadu sešlo 130.
Krajští radní na základě hodno−
titelské komise odsouhlasili
poskytnutí dotací v celkové vý−
ši 4,62 milionu korun 88 žada−
telům a doporučili zastupitelům
schválit přidělení dotace dal−
ším 35 žadatelům v  souhrnné
výši 3,08 milionu korun.

„Celkem tak na podporu pro−
jektů v  oblasti kultury půjde 
7,7 milionů korun,“ upřesnil
radní pro oblast kultury, památ−
kové péče a cestovního ruchu
Libor Picka.

Karavanová
stání

Rada kraje dále odsouhlasila
a doporučila zastupitelstvu
schválit poskytnutí a rozdělení
dotací žadatelům v  rámci pro−
gramu Pod pora kara vanových
stání v PK pro rok 2023. 

„Jedná se výhradně o inve−
stiční projekty. Celkem bylo
podáno 20 žádostí, z  nichž
hodnotící komise doporučila
podpořit 15 projektů v celkové
výši 8 milionů korun,“ informo−
val radní pro oblast kultury, 
památkové péče a cestovního
ruchu Libor Picka. Podpořen
byl například projekt na vybu−
dování parkovacích míst pro
karavany obce Břasy, Železné
Rudy, města Ta chov, obce
Němčovice a dalších. 

Rada kraje odsouhlasila poskyt−
nutí neinvestičních dotací v  do−
tačním titulu Podpora místních
akčních skupin (MAS) v  celkové
výši 2,84 milionu korun. 

„Schvá lili jsme  dvě neinvestiční
účelové dotace ve výši 160 tisíc

korun přímo, neboť výše každé
z  nich představuje 80 tisíc korun.
Dal ších devět neinvestičních dota −
cí přesahujících 200 tisíc korun
u každé poskytnuté dotace musí
ještě schválit zastupitelstvo kraje,“
sdělil náměstek hejtmana pro re −

gio nální rozvoj, IT a evropské zále−
žitosti Petr Vanka. Cílem kraje při
poskytnutí těchto dotací je, jak 
dále zdůraznil, napomoci fungování
MAS, přispět jim na nezbytné výda−
je a finančně podpořit vznik jejich
vlastních grantových programů za−
měřených na podporu akcí či sub−
jektů na jejich území.

Ivo Jahelka pro zámek v Čečovicích

Pro místní akční skupiny
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Evropský region Dunaj−Vltava
(ERDV) propojuje regiony a také
hospodářství v Bavorsku, České re−
publice a Rakousku. Firmy v Dol −
ním Bavorsku a v České republice
se často potýkají se stejnými pro−
blémy, a proto je nanejvýš dobré si
vzájemně vyměnit zkušenosti. 
To je také jeden z hlavních důvodů,
proč Evropský region Dunaj−Moldau
Dolní Bavorsko ve spolupráci s okre−
sem Freyung−Grafenau zahájil sérii
„Přeshraniční prohlídky firem – Cross
Border Company Trips.“ Hosté z Dol −
ního Bavorska a České republiky se
mohou seznámit s úspěšnými firma−
mi v česko−bavorském příhraničí.
První z těchto akcí proběhla ve fir−

mě Knaus Tabbert AG v Jandels −
brunnu s účastí 60 bavorských
a českých hostů. Firma Knaus
Tabbert je největším zaměstnava−
telem v okrese Freyung−Grafenau
a řadí se k předním výrobcům re−
kreačních vozidel.
Akci organizovali manažerka konk−
taktních sítí Bavorsko – Čechy Ing.
Jaroslava Pongratz a ekonomický
refe rent okresu Freyung−Grafenau
Johannes Gastinger. „Chceme před−
stavit skvělé firmy na obou stranách
hranice, aby se  navzájem poznaly
a vyměnily si cenné zkušenosti,“ vy−
světlili oba organizátoři. 
Sérii akcí podporuje Dr. Olaf Hein −
rich, předseda Evropského regionu

Dunaj−Vltava Dolní Bavorsko a letos
také předseda prezidia ERDV. „Až
do 24. února loňského roku jsme
mnoho skutečností považovali za
samozřejmost, ale byli jsme pouče−
ni o opaku. Řada věcí, které se nám
zdály jisté, se změnila. Například

dodavatelské řetězce. Každý podni−
katel tady v okolí je sám o sobě
úspěšný, ale společně můžete být
mnohem úspěšnější,“ konstatoval
Dr. Olaf Heinrich při setkání s účast −
níky akce.
Sebastian Gruber, zemský rada okre−
su Freyung−Grafenau, vyjádřil hosti−
telské společnosti Knaus Tabbert AG
své poděkování. „Přeshraniční spolu−
práce musí probíhat nejen v oblasti

národních parků, kultury a vědy, ale
také v hospodářském sektoru. Měli
bychom ještě intenzivněji využívat
hospodářských vazeb,“ zdůraznil
Sebastian Gruber. Potěšilo ho, že se
akce setkala s velkým zájmem na
dolnobavorské i české straně.

Výrobní sortiment společnosti Knaus
Tabbert AG představil Werner Vaterl.
„Jsou to například prvotřídní obyt −
né vozy Morelo, špičkové karavany
Tabbert, obytné vozy a karavany
Knaus nebo karavan malého formátu
T@b. Naše společnost Knaus
Tabbert AG také nabízí princip Rent
and Travel, v jehož rámci si zákazníci
mohou pronajmout přibližně 2 000
vozidel od nezávislých dodavatelů.“

Firemní skupina má čtyři pobočky.
V závodě v Jandelsbrunnu je za −
měst náno přibližně 1.800 osob, což
je většina z celkového počtu přibližně
4.000 zaměstnanců.
„Stále obtížnější je najít kvalifiko−
vané pracovníky. Problémem jsou
i náklady na elektřinu, protože zvy−
šování cen nelze donekonečna
přená šet na zákazníky,“ konstato−
val Werner Vaterl a pokračoval.
„Jsou problémy, ale budoucnost
vidíme optimisticky. Například v ro−
ce 2024 má přijít technologie ka −
ravanu s e−pohonem a pracuje se
také na obytném voze s e−poho−
nem na bázi sériového hybridu.
Plánuje se také výstavba nového
logistického centra.“
V letošním roce proněhnou čtyři
„Přeshraniční prohlídky firem – Cross
Border Company Trips“. Další bude
v okrese Freyung−Grafenau a dvě
v České republice. Dne 10. května
2023 se bude konat ve firmě Rohde
& Schwarz ve Vimperku. Účast je
zdarma, přihlášení je nutné na:
j.pongratz@euregio−bayern.de.

Úspěšný start akcí „Přeshraniční prohlídky
firem – Cross Border Company Trips“

Kontaktní údaje:
Ing. et Ing. Jaroslava Pongratz,
MBA, Manažerka kontaktních 

sítí Bavorsko−Čechy
Evropský region Dunaj−Vltava

Kolpingstraße 1, 94078 Freyung
Tel.: 0049 170 8118194

j.pongratz@euregio−bayern.de
www.beratungsbueros.eu

Zleva: prezident zemského sněmu Dolní Bavorsko Dr. Olaf Heinrich, Ing.
Jaroslava Pongratz – manažerka kontaktních sítí Bavorsko−Čechy, Johannes
Gastinger – ekonomický referent okresu Freyung−Grafenau, Werner Vaterl –
COO Knaus Tabbert AG, Kaspar Sammer – jednatel za Evropský region Dunaj
Vltava Dolní Bavorsko a jednatel Euregio, Sebastian Gruber – zemský rada
okresu Freyung−Grafenau a Josef Sommer – místostarosta obce Jandelsbrunn.
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V  zahradě tachovského Muzea
Český les se v neděli 30. dubna od
15.00 hodin uskuteční zábavné
odpo ledne nejen pro děti. Filipo   −
 jakubská noc aneb rej čarodějnic
nabídne malým i velkým hry, hud−
bu, opékání buřtů, pálení čarodějni−
ce a řadu dalších zábavných akcí.

Ale už od pátku 28. dubna až do
pondělí 1. května bude v Knížecí aleji
připravena Čarodějnická procházka
s tajenkou. Trasu si můžete projít kdy−
koliv (neorganizovaně) během celého
prodlouženého víkendu, cestou si vy−
luštíte čarodějnickou tajenku a za od−
měnu dostanete sladkou pochoutku.

Star t trasy je v altánu
u Rychty, kde bude připra−
vený plastový box s tajen−
kou a plánkem stanovišť.
Trasa dále povede Knížecí
alejí k jízdárně a zpět po
asfal tové cyklostezce pod
sjezdovkou kolem hradeb
do Muzea Českého lesa. Na

trase vás čeká několik stanovišť
s otázkami do tajenky a dozvíte se
také zajímavosti o zvyku pálení
čaro dějnic, stavění a zdobení máje.
Během celého víkendu můžete přijít
s  vyluštěnou tajenkou do pokladny
v Muzeu Českého lesa, kde dosta−
nete malou sladkou odměnu.

Čarodějnice s tajenkou 
a Filipojakubská noc
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V letošním roce opět ožívá zámek
ve Štěnovicích na jižním Plzeňku
a stává se tak opět místem setká−
vání, oslav a kulturních akcí, které
pro návštěvníky tady připravují.
První velkou veřejnou akcí je Kul −
turní léto na zámku Štěnovice
2023, které nabídne tři dny plné
kultury, zábavy, setkání se známý−
mi tvářemi z předních českých
diva del i televizních obrazovek.

„Věříme, že se nádvoří i zámek sa−
motný stanou místem, kam se bu−
dou návštěvníci rádi vracet a odnášet
si nezapomenutelné zážitky. Zatím
zde pořádáme   prohlídky pro děti,
kulturní akce a usilovně na zámku re−
konstruujeme. Letos slaví náš zámek
300. leté výročí založení, a proto
jsme se rozhodli uspořádat ve dnech
20. – 22. června 2023   oslavy
a 1. roč ník kulturního  léta, ve kterém
bychom rádi každý rok pokračovali,“
sdělil majitel a zároveň manažer
zámku Štěnovice  Pavel Šindelář.

Na nádvoří zámku bude na ná −
vštěvníky čekat scéna s hledištěm
pod širým nebem, kde od 19 hodin

začnou jednotlivá představení. Brá −
ny zámku se pro příchozí otevřou
o 30 minut dříve, tedy v 18.30 ho−
din.  Pro diváky, kteří  přijedou  vlast −
ním vozem, je připraveno parkoviš−
tě  vzdálené jenom 100m od zámec−
kého areálu u společnosti Streicher
(značeno cedulemi). 

„Pro zájemce bude připraveno
k zakoupení také občerstvení, aby
jejich zážitek z večera byl ještě pří −
jemnější.  Představení se odehrají
i za deště, proto doporučujeme
pláštěnky, ale deštníky v hledišti ne −
jsou povoleny. Podpatky u dam po−
dle vlastního uvážení, protože hle−
diště je na travnatém pozemku.
Je ale objednané krásné počasí,“
s úsměvem ujišťuje pan Šindelář.

Štěnovický barokní zámek byl
posta ven kolem r. 1723 Annou
Dorotou z Šindingeru. Má hranolovi−
tou risalitovou věž na jižní straně,
v níž se nachází kaple s freskami
plzeň ského malíře Fr. J. Luxe. Dnes
je zámek v soukromém vlastnictví
a zatím není přístupný. To by se
však mohlo v nejbližší době změnit.

Slavíme 300 let a otevíráme
brány zámku veřejnosti
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Tak začíná známá písnička o balíčku
karet a vojákovi z války Severu proti
Jihu. Mně vyprávěl jeden příběh
z té, doufám poslední světové války,
pan Graf, rodák ze Zelené, malé 
obce za Nýrskem.
Pan Graf byl řidič bavorské grilovací
firmy Hertel, které jsme z klatovského
Drůbežářského závodu dodávali ku −
řata. Já byl vedoucím porážky. Pan
Graf byl jedním slovem svéráz. Jed −
nou jsem chtěl trochu redukovat jeho
dodávku, protože byl nedostatek ku−
řat na gril, a on mi rozhořčeně opono−
val, že my Šumavané musíme držet
při sobě a hrdě dodal: „Ich bin in Grün
geboren,“ tedy že je rodák ze Zelené.
Samozřejmě dostal plnou dodávku,
když holt jsme ti Šumavané.                                                                            
A právě ze Zelené je příběh, který mi
pan Graf vyprávěl. On sám, jako oby−
vatel zabraných Sudet, musel samo−
zřejmě narukovat do Wehrmachtu
a tragickou postavu příběhu, také vo−
jáka, osobně znal. Jednalo se o řezní−
ka ze Zelené Karla Teischla, který měl
krám v domě, kde dnes sídlí  hasiči.      

Karl Teischl se v červenci roku 1944,
krátce po atentátu na Führera, náhle
objevil doma. Jestli o atentátu něco
věděl, nebo byl jen v kontaktu s něja−
kou zasvěcenou vyšší šarží, to se ne−
ví. Ví se však, že zpátky do armády
nějak nechvátal. Psal se rok 1944
a mnohým bylo jasné, že to s Třetí ří−
ší začíná vypadat bledě. Sousedům
však začalo být divné, že se nebývale

dlouho zdržuje doma a začal být po−
dezřelý, že odmítá Vůdci sloužit. A tak
se zběhlý voják ze vsi vytratil a zbu−
doval si jakýsi úkryt na svahu hory
Můstek směrem k Prenetu. Rodina ho
tajně zásobovala potravinami a oble−
čením až do zimy, kdy napadl sníh.
Pošťák, který nosil zásilky do hospo−
dářství na Prenetu, si všiml stop ve−
doucích opakovaně k jeho úkrytu.
Svůj objev si nenechal pro sebe, a tak
se stalo, že horliví náckové z Hojsovy
Stráže uspořádali na nešťastného
Karla doslova hon. Tím „úspěšným“
lovcem se stal Franz Nottig, sládek
z pivovaru na Hojsovce. Ten vojen−
ského zběha vystopoval, nalezl a za−
střelil. Údajně ho Karl Teischl prosil,
ať nestřílí, že se přece znají, že od něj
kupoval maso, ale nebylo  to nic plat−
né. Tak tragicky a zbytečně skončil
jeden lidský život. Stalo se tak v pro−
sinci, tedy něco málo přes čtyři měsí−
ce před koncem války.                                                                                      
Na místě, kde byl Karl Teischl 
zavražděn, je dnes dřevěný křížek 
s daty 1905 a 1944 a u zdi hřbitova

na Zelené můžete najít malou desku,
označující nešťastníkův hrob, opět
se stejným jménem a stejnými leto−
počty.                                                                           
Někde jsem se dozvěděl, to už mi
pan Graf nevyprávěl, že vrah, Franz
Nottig, dlouho svou oběť nepřežil.
Údajně se psychicky zhroutil a sám
si vzal život. Jestli kvůli výčitkám
svědomí, anebo žalem nad hořkým
koncem Třetí říše, to se asi už ne −
dozvíme.

Vladimír Růžička

Křížek v lese.

Křížek na hřbitově.

vyprávěl D. Taxis Taylor…,“
„Povím vám příběh z války, který mi 
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Nízkoprahový Klub Akcent pro 
děti a mládež v Rokycanech, který
je jednou ze sociálních služeb Dia −
konie Západ Českobratrské církve
evangelické, pomáhá dětem a mla −
dým lidem, kteří se mohou ocitnout
ve složitých životních situacích. 

Snaží se klienty motivovat k tomu,
aby svůj život trávili smysluplně
a do života vykročili tou správnou
nohou. Sídlí v Jiráskově ulici 481
(Rokycanův sbor).

Službu Klub pro děti a mládež
vyhle dalo v loňském roce 86 uži −
vatelů v rozsahu 6842 hodin. „Naší
běžnou činností je to, že máme na
každý týden připravený tematický
program a různé osvětové akce.
V rámci individuálních plánů se
s klienty řeší partnerské a rodinné
vztahy, sexuální život, chování ve
společnosti, nesmím zapomenout ta−
ké na pomoc se školou, protože
to sice intenzivněji odstartoval covid−
19, ale výpomoc s učením probíhá i
nadále. Probíhají tu také volnočasové
aktivity,“ uvedl zástupce rokycanské−
ho Klubu Akcent.

Jedním z cílů Klubu je snaha
o předcházení vzniku rizikového
chování u klientů a například

podpora a motivace v jejich vzdělává−
ní a uplat nění na trhu práce. V rámci
kampaně Diakonie Západ odpověděl
jeden z uživatelů Klubu na otázku,
s čím mu v Klubu pracovníci nejčastě−

ji pomáhají: „Asi se školou, to byl můj
nej větší problém v prváku. Totálně
jsem nezvládal distanční výuku, nestí−
hal jsem plnit své úkoly a tlačil jsem to
před sebou. Tady mi hodně pomohli.
Zlepšil jsem si díky nim známku 
z informatiky ze 4 na 2. Dostal jsem
se do tempa, kdy jsem to začal zvlá−
dat sám, a látka mi neutíkala.“ 

Klub nabízí bezpečný prostor,
klienti zde mohou získat nové kama−
rády či přátele, seberealizovat se,
být sami sebou, získat větší sebe −
jistotu, být respektováni.

Klub Akcent v Rokycanech
pomáhá dětem

Z dotazů na mne je patrné, že posled−
ní tři roky lidi zajímá zdravotní
stav, který se od roku 2019
mnohým zhoršil. Věda
tento stav vyhodnocuje
jako „postcovidový
syndrom“. Je jasné, že
je více stresu i díky
válce na Ukrajině,
mnoho dotazů dostá−
vám, zda nebude třetí
světová válka. Tak to určitě
nebude, ale v této vypjaté do−
bě je logické, že jistota není v ničem. 
Největší problém podle mé intuice je
„virová doba“ kvůli covidu a je nutné
počítat s oslabením imunitního systé−
mu. To samo o sobě vyvolá spoustu
dalších zdravotních potíží. Proto se
vyplatí vyzkoušet mnou doporučené
alternativní způsoby léčby. 
Spočívají v mé akupresuře (zápěstí
na zápěstí a cca dvakrát týdně držet

cca 22 minut), užívání vitamínů a mi−
nerálů, protože při stresu je větší je−

jich spotřeba. Mnoha lidem
chybí rutin (ovlivňuje oči,

játra, kůži), kterého není
v  běžných potravinách
dostatečné množství,
další minerál je jod (štítná
žláza a žlázy obecně), B3,

Koenzym Q10, listové ky−
seliny, draslík, fosfor (srd−

ce), a jiné. Doporučuji zbavo−
vat se virů průběžně a vyzkoušel

jsem tři byliny – Rakytník + Šalvěj +
Zlatobýl. Tuto směs doporučuji v  ex−
traktech, nakapat najednou na jednu
polévkovou lžíci v  doporučeném
množství, užívat cca 4 týdny a dvakrát
ročně. K udržení dobrého zdravotního
stavu je nutný pohyb, alespoň dvakrát
týdně ujít cca 8 km. Nemalou roli ve
zdravotním stavu má stravování, ale to
je téma na samostatný článek. 

K udržení dobrého duševního a tím
i fyzického zdraví také patří sebereali−
zace, a to jak v pracovní oblasti, tak
v  rodině. Není nutné připomínat, že
když je zdraví, můžeme mít vše.
Partnerství, rodina, talent dětí, co
mají studovat – to je další oblast čas−
tých dotazů, které dostávám. Je do−
bré si uvědomit, že děti se vychová−
vají do maximálně osmnácti let a co
se nepovede, to se už nedohoní. Není
možné dospělým dětem radit, protože
vnucená rada je diktát
Co se týká vztahů, tak na to vždy mu−
sí být dva a po zkušenostech mám
pocit, že zde hraje velkou roli rodinný
systém a osud. Pokud má někdo ne−
rovnováhu v  rodinném systému, ne−
musí se mu dařit dobře a navíc pro−
blém přenáší do nově založeného ro−
dinného systému. Existuje možnost,
jak nerovnováhu napravit, a to pomo−
cí vhodných rituálů. Z praxe vidím, že

stále mnoho lidí svého partnera pova−
žuje za svůj majetek. Nechápe, že
vztah je dar a je jenom na nás, na jak
dlouho a komu jej darujeme. Každý
má právo do vztahu dobrovolně
vstoupit, ale i dobrovolně vystoupit. 
Před třiceti lety jsem přišel na sku−
tečnost, že mnoho lidí žije ve snu
a ne v realitě. S tím souvisí další pro−
blém – nedospělost. Důsledkem je, že
se neuvěřitelně velké množství lidí 
nechá podvést. 
V příštích vydáních časopisu probere−
me podrobně každou kapitolu zvlášť.
Všem přeji hodně štěstí. 

Stanislav Brázda

věští známý psychotronik a vizionář Stanislav Brázda

STANISLAV BRÁZDA
tel. 777 119 600 

606 119 600
stanley.bradley@email.cz 

www.stanleybradley.eu

„Všechno je a bude jinak, než bylo, a je
na každém, zda se dokáže přizpůsobit,“
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PRACUJÍCÍ matka po −
ptává od konce dubna
chůvu ke svému miminku.
Pra cov ní doba: po–pá: 
7–11(12) h. Po celou 
dobu bude přítomnost
matky. Hledáme spolehli−
vou, zkušenou ženu, co
má ráda děti. Jedná se i o
hlídání přes léto. Částka
dohodou Podmínka: chce−
me vidět, jak potencionální
chůva žije. Pokud máte zá−
jem kontaktovat po 11:00
hod na tel.: 722267265
nebo životopis na email 
loudova.d@seznam.cz.
RR 23286

CAFÉ CHARLOTTE, zave−
dená firma s dlouholetou
tradicí v  horském stře −
disku na Šumavě, hledá
posily do týmu na pozici
číšník / servírka. Nabízí −
me stabilní pracovní po−
měr v  celoročním pro −
vozu (i v případě dalších
pandemických opatření),
uby tování zdarma a jídlo
za 50 %. Požadujeme
pou ze spolehlivost a nad−
šení učit se nové věci
a dále se vzdělávat. Praxe
v oboru a základní znalost
německého jazyka u ob−
sluhy je výhodou, nikoli
podmínkou. RR 23329

PRODÁM silniční beto −
nové panely rozměr 3m x
1m  x  0,15m a  2m x 3m x
0,15m, místo odběru Jižní
Čechy.,  dále panely 2,2m
x 0,6m x 0,1m, Plzeň
a okolí. Možnost  naložení
a zajištění dopravy. Tel.:
604867469, 603383211.
PM 23019.

KRMNOU pšenici a ječ−
men, 700 Kč/q. Brambory
12 Kč/kg. Tel 603512222.
RR 23295

PRODÁM originál plakáty
Pitsburg Mar tina Straky
a Jardy Jágra, LP desky
staré 50 let. Plzeň. Tel.:
721192337. PM 23047

PRODÁM mobilní buňky
UNIMO, více druhů, roz−
měry 6 m x 2,5m x 3 m,
po montáži vhodné jako
dílna, mobilní zahradní
domek apod., Ejpo vic −
kou buňku 5−6 m x 3 m x
3 m – více kusů, vnější
opláštění – jemně vlnitý
hliníkový plech. Vnitřní
rozvod elektřiny vč.  jis−
tičů a osvětlení. Podla −
ha, strop a stěny za −
teplené. Unimo buňku,
oblo ženou palubkami
nebo vlnitým plechem.
Pozinkový vlnitý plech,
barvený. Buňky jsou
v  pěkném stavu. Dále
prodám maringotku, ob−
loženou palubkami, za −
řízenou k  okamžitému
používání, dřevěné za−
hradní domky 4−5 m x
2,4 m. Zajištění dopravy
na místo určení.  Tel.:
604867469. PM 23018 

DOMÁCÍ VAJÍČKA od sle−
pic z volného chovu. 5 Kč
za kus. Tel.: 607933661.
RR 23277

KŘOVINOŘEZ Oleo−Mac
Sparta 250, rok výroby
2021, záruka do října
2023, tel.: 736257601.
RR 23328

KOUPÍM staré pivní lahve
a sklenice s nápisy pivova−
rů. I jednotlivé kusy, děkuji
sběratel. Tel.: 732170454.
PM 23002

KOUPÍM staré dětské
hračky, vánoční ozdoby,
rádia, mlýnky, hmoždíře,
lustry. Mopedy, motorky,
Pionýry, motopřilby,
smalt. nádobí, panenky,
obrazy, porcelán apod.
Tel.: 605080878. PM
23005

KOUPÍM tento typ kře−
sel a starožitný nábytek
a nábytek do roku 1980.

Stav nerozho du je. 
Stačí napsat SMS či
prozvonit, ozvu se. 
Tel.: 776599696 

a email.:
 slavoj.pikovice@

seznam.cz. 
Děkuji :) RR 22071

KOUPÍM staré hrnečky,
hrnce−kameninu, váhy,
porcelán, sklo, obrazy,
hračky, hodiny, hodinky,
trojúhel. plechovky od ole−
jů, moto díly−Jawa, Mo −
ped, Pionýr, reklamní
plech. cedule na zeď.  Tel.:
732431470. PM 23007

VÝKUP starých peřin. Tel.:
606514445. PM 23009

VYKLÍZÍTE byt, garáž,
chalupu? Koupím různé
staré věci – kanystr USA,
Wehrmacht, hasičskou−
tesařskou sekeru, váhy,
kávomlýnek, sošky z por−
celánu, zavírací nože, za−
palovače na benzin, dílen−
ský svěrák, kameninové
hrnce−formy na pečení
apod.Tel.:732431470. PM
23008

KOUPÍM tento typ 
křesel. Chromový 

a trubkový nábytek, 
gauče, noční stolky.
Stav nerozhoduje. 

Stačí napsat SMS či
prozvonit, ozvu se. Tel.:
776599696 a email.:

slavoj.pikovice@
seznam.cz. 

Děkuji :) RR 22070

KOUPÍM srovnávačku
s pro tahem KDR nebo 
ROJEK . Tel.: 774707147.
PM 23014

KOUPÍM jakoukoliv tahací
harmoniku – AKORDEON,
CHROMATIKU, HELIGON−
KU i v  nálezovém stavu
a dále MOPEDA na ryby.
Tel.: 728209526. PM
23024

SBĚRATEL koupí staré
obra zy a jiné starožit nos−
ti. Solidní jednání. Tel.:
608979838, E−mail: vla−
dislav.soucek@seznam.c
z . PM 23028

KOUPÍM staré věci z do−
mácnosti: lívanečníky,
lampičky, porcel. sošky,
fotoaparáty, formy na pe−
čení, mince, vyznamenání,
kávomlýnky, obrazy, šper−
ky apod. Tel.: 605080878.
PM  23006

NÁBYTEK našich babi−
ček vyr. do r. 1975 VÝ−
KUP – (chromovaný,
dýhovaný, selský), lus−
try, lampy, vánoční
ozdoby, hračky, hodin−
ky, vyznamenání, od−
znaky,  a jiné. Možnost
vyklizení celé pozůsta−
losti. Zn. PŘIJEDU.
Tel.: 603512322 pa−
vel.rejsek@seznam.cz
PM 23029 

KOUPÍM starou vojen.
vzduchovku do 7 tis. Kč,
po pilotech a mechanicích
ČSLA vše,  maskáče, sa−
ka, čepice, rajtky, pohra−
niční stráže, vyznamenání,
odznak NB a vzorný voják
do r. 1960 – až 3 tis. Kč.
Odznaky voj. učilišť, pilotní
aj. Těžítka ve tvaru modelů
voj. techniky, ND na vozy
Škoda do r. v. 1988Tel.:
721730982. PM 23011

KOUPÍM tento typ židlí,
tento typ komod, 

starožitný nábytek 
a nábytek do roku

1980. Stav nerozhoduje.
Stačí napsat SMS či

prozvonit, ozvu se. Tel.:
776599696 a email.:

 slavoj.pikovice@
seznam.cz. 

Děkuji :) RR 22072

KOUPÍM staré jízdní kolo
do r. 1950, mosaznou
pumpičku, starou Babetu
i nepojízdnou, Škodu
120M, nová zadní světla
aj. náhradní díly, také na
starého Pionýra. Návody
na obsluhu a katalogy, do−
bové prospekty. Tel.:
721730982.  PM 23010

Z POZŮSTALOSTI  KOU−
PÍM vše staré: porcelán,
kamenné hrnce, hodiny
obrazy, nádobí, váhy, rá−
dia, vojen. věci z  války 
atd.  Tel.: 737903420. PM
23004

KOUPÍM ze staré ordi−
nace železnou proskle−
nou vitrínu. Dále liti −
novou výlevku, starý
truhlářský ponk s dře−
věnými závity, řeznický
špalek, různé litinové
nohy, dílenský ponk,
plechové skříňky se
šuplíky. Zn.: PŘIJEDU,
tel.: 603512322, pa−
vel.rejsek@seznam.cz
PM 23032 

KOUPÍM mobilní buňku
nebo maringotku, i v hor−
ším stavu. Možno i více
kusů. Nabídněte – doprava
zajištěna. Tel.: 603383211
736139113. PM 23021 

KOUPÍM betonové panely,
větší množství, případně
panelové silážní jámy 
i panelové cesty. Tel.:
736139113 PM 23022 

STARÉ HRAČKY vyr. do
r. 1980 – např. autíčka,
buldozery, bagry, vesmír−
ná vozidla, vláčky, vše na
klíček nebo bez, na dálko−
vé ovládání, dále starý bet−
lém, loutkové divadlo, sa−
mostatné loutky, hračky
můžou být poškozeny. 
Tel. 603512322,  e−mail: 
pavel.rejsek@seznam.cz
PM 23031

VYKOUPÍME za velice
slušné ceny do vojen−
ského muzea okupace
a osvobození západních
Čech vojenskou techniku
(i části), motocykly, au −
to mobily, helmy, daleko−
hledy, kordíky, bajonety,
tesáky, uniformy (i čás−
ti), voj. boty, vysílačky,
vyznamenání, opasky,
pouzdra na pistole, plyn.
masky, zásobníky, ka−
nystry, ešusy, čutory, lo−
patky, torny, telata, spa−
cáky, šavle apod. Zájem
máme i o fotografie, do−
kumenty a časopisy.
Velice děkujeme za
nabíd ky i případné dary.
Army muzeum tel.:
731454110.
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PRODÁM použitou ná−
drž na vodu IBC kon tej −
ner 1000 litrů. K odbě−
ru v Klatovech. Vhodné
na vodu pro stavbu.
Cena: od 1.150 Kč.
Na výběr z více kusů.
Pěk né čisté zánovní
od 1.500 Kč. Tel.
722660668.  RR 22846
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MÁTE doma nábytek
a chromový trubkový
náby tek, křesla a nevíte
co s nimi??? NÁBYTEK
do roku 1980 a staro −
žitný nábytek a bytové
doplňky (lustry, lampy
apod.) zdarma odvezu,
vy koupím, zprostředkuji
prodej – za odvoz. Tel.:
608887371 / E−mail: 
nabytek1980@seznam.cz
Stačí napsat SMS nebo
prozvonit. Odpovím.  RR
22073

HLEDÁM na pronájem byt
1+1 v Klatovech, možno
i zařízený. Slušný mladý
pár. Tel.: 602441949. RR
23331 

POPTÁVÁM byt ke koupi
3+1, 3kk, 4+1, 4kk.
Stav nerozhoduje. Ne −
jsem realitka a ani pře−
kupník!! Děkuji za nabíd−
ky.   Tel.  721081547. RR
22999

PRODÁM nový dvojhrob,
hřbitov sv. Jakuba v Klato −
vech. Cena dohodou. Tel.:
775120942. RR 23275

KOUPÍM les za nejvyšší
možnou cenu (smrk, bo−
rovice), může být vytě −
žený i po kalamitě. Se −
riózní jednání, platba ho−
tově. Tel.: 731027795.
RR 22907

PRODÁM rod. dům ve
Švihově se zahradou. Tel.:
603364413. RR 23292

PRODÁM dvojhrob – vy−
zděná hrobka s  krycí ka−
mennou deskou – v Lou −
čimi. Tel.: 723335700. RR
23318

PRODÁM VW CADDY
2.0TDI r.v. 2017, 5 míst,
najeto 70.000 km, plná
výbava, přídavné tope −
ní, odpočet DPH, záruka
– nehavarováno. Cena
549.000 Kč. Tel.
603535061.

KOUPÍM Škoda 110R,
Rapid, Garde. Stačí
SMS  – zavolám. Tel.
603535061.

PRODÁM zánovní letní
pneu zn. DUNLOP,
185/60/15, cena doho−
dou. Tel.: 731163829.
PM 23037

KOUPÍM historický  moto−
cykl nebo moped. Tel.:
777746668. PM 23013

TAŽNÉ zařízení na jaký−
koli automobil, prodej –
montáž, www.e−tazne−
zarizeni.cz, tel.:
775104121. RR 23081

KOUPÍM JAWA, SIMSON,
MZ, ČZ,  PAV. Na stavu 
nezáleží. Tel. 723971027.
RR 23138

PRODÁM JAWA 20, r.v.
1972 a ČZ 175 TPZ 1356,
r.v. 1983. Cena dohodou.
Telefon 602418418. RR
23304

ŠKODA Combi Felicie
1.3 LPG, 226 tis. km,
r. výr. 2000, TK 9/2023,
tažné zařízení, klimatiza−
ce, centr. zamykání, tel.:
720648973, cena doho−
dou. RR 23321

PRODÁM skútr YUKI 50
SPEEDY, rok 2006, TK
9/2024, 11360 km, tel.:
732816976. RR 23272

CHCETE POSTAVIT PLOT?
Nabízíme kompletní rea−
lizaci oplocení. Přijede −
me – zaměříme – nacení−
me – zajistíme materiál –
postavíme. Poté si může−
te v klidu užívat bezpečí
vašeho domova. Volej −
te: 733710319, pište: 
bezdek@plotana.cz, na −
vštivte: www.plotana.cz.

PŘEVEDU záznamy z vi −
deo  kazet na flešku 
nebo DVD, levně. Tel:.
777554484. PM 23003

ŽENA, která ráda tančí,
hledá štíhlého, sympa −
tického tanečníka do 65 let
na společenské tance
v Plzni a blízkém okolí. Tel.:
775497976. PM 23044

VYKOUPÍME starší sta−
vební stroje, nákl. automo−
bily a zemědělské stroje.
Dále provádíme demon−
táž ocelových konstrukcí
a bu dov (sila apod.) a vý−
kup železného šrotu. Tel.:
604867469. PM 23020

VOJENSKÝ bazar: zdar−
ma nabízíme odborné
oceňování historického
vojenského materiálu,
převážně z období I+II
světové války. Též mož−
nost odkupu, nebo prode−
je. Tel.: 731454110.

NABÍZÍM k prodeji zahra−
du v TC východ /400m2/
ve směru k tachovské ale−
ji. Chatka, kůlna na za−
hradní nářadí, vyhrazen
prostor na záhony květin
a zeleninu, vzrostlé stro−
my, keře, skleník, studna.
Dů vo dem stáří. Zn: Nej −
vyšší nabídce. Kontakt:
374723276. PM 23049

37/185 NEKUŘÁK, bezdět−
ný, rád by se seznámil
s dívkou výhradně od 16−
19 let, ne starší ženy. Mám
rád cestování, kulturu a vím
co od života chci. Tel.
604969788 PM 23045

VŠ 75/170/75 hledá pří−
telkyni, tel.: 728176693.
RR 23271

HLEDÁM pohodovou, fajn
ženu, které také už po le−
tech vztahu chybí pohlaze−
ní a hezký sex, dobrý ka−
marád a milenec. Hledám
diskrétní, trvalý vztah bez
narušení soukromí. Jsem
52/180/85, sportovní muž,
sport. postavy, diskrétnost
a vzájemná důvěra pod−
mínkou. KT, DO. Tel.:
733407817. RR 23308

ZRALÝ muž 55 s duší klu−
ka 180 cm hledá k sobě
spřízněnou „duši“ pro
společně prožitý čas na−
plněný láskou a něhou.
Trvalý vztah uvítám. Pí −
semné nabídky prosím
do redakce. RR 23313

66/170, rozved., mlad.
vzhledu, zajištěný. Hledám
elegantní, dominantní pří−
telkyni – paní. Souznění
du ší. Najdeme spolu štěs−
tí? Tel.: 607293848. RR
23320

NAJDI partnera v Bavor −
sku www.vdejsedobavor−
ska.cz , tel.: 702891012.

JAWA, ČZ, STADION,
MANET a jiné… Kou −
pím staré českosloven−
ské motocykly všech
značek, v jakémkoliv
stavu i jednotlivé díly.
Přijedu ihned, platím
ihned v hotovosti. Sluš −
né a férové jednání.
Tel.: 607946866. E−mail:
klsp@seznam.cz.  RR
23088

Z A P L A T Í M
min. 20.000 Kč za každou
starou pivní lahev s nápi−
sem: Klečka, Do llanský,
Petrmichl, Gotz, Stuben −
bach, Ja rolím, Pau li,
Šebesta, Melan, Kolinec,
Maš tovský, Plá nice, Kun −
dratitz, Le šer, Šubrt,
Mačice, Watz  lawick, Vr −
hel, Čejna atd. Koupím
i celou sbírku lahví. Tel.
606245515. RR 23034

PROVÁDÍM zednické
práce – omítky, malíř−
ské práce, rekonstruk−
ce bytového jádra, ob−
klady, dlažby, bourací
práce a další práce dle
domluvy. Plzeňsko, Kla −
tovsko, Domažlic ko,
Sušicko a okolí. Ro −
zumné ceny. Tel.:
721757399. RR 23018

SBĚRATEL koupí staré
motocykly ČZ, JAWA,
OGAR, skútr ČZ, mo−
ped STADION i jiné
značky, kompletní i ne −
kompletní, torza, rámy,
motory, blatníky, staré
technické průkazy a ji−
nou technickou do −
kumentaci aj. Přijedu
a zaplatím na místě.
Nabídněte, určitě se
domluvíme. Telefon:
603237242, e−mail:
f lemet@seznam.cz.
RR 23001

ÚDRŽBA ZAHRAD,
PALIVOVÉ DŘEVO,

SEKÁNÍ TRÁVY, 
STŘIH ŽIVÝCH PLOTŮ, 

RIZIKOVÉ KÁCENÍ, 
PLOŠNÉ VÝŘEZY, 

ŠTĚPKOVÁNÍ
tel.: 728 70 90 70

www.kacim.cz 
RR 23130

DERATIZACE, 
LIKVIDACE VOS, 

HUBENÍ ČMELÍKŮ,
tel.: 724 695 640

RR 23130+

Dne 9. dubna to bude 55 let od
velké tragédie naší rodiny, kdy nás
opustila naše drahá maminka, 
paní Irena Lindmajerová.
Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi. 

Děti Petr, Pavla, Jarka a Irena.
Velký podíl na této tragédii měla
nečinnost komunistické policie
a soudu. PM 23048
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Měsíčník rozšiřovaný zdarma
do domácností
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                                    e−mail: novinyrozhled@seznam.cz

                                 Jana Zicklerová: mobil: 777 730 258
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                                    Sandra Mertová, mobil: 777 730 257
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Korektor:                  Mgr. Věra Fuxová − tel.: 773 631 047
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Purkyňova 22
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50 Kč (bez DPH) jeden řádek
– počet úhozů na řádek včetně mezer = 30

72LETÝ hledá přítelkyni,
která už také nechce být
sama a může být i starší,
než jsem já a je pouze
z  Klatov nebo z  Plzně.
Děkuji. Zkusme štěstí.
Odepište do redakce a já
zavolám všem. Nekuřák.
RR 23316

ROZV. muž 73/174 štíhlej−
ší a mladšího vzhledu hle−
dá štíhlejší ženu přimě −
řeného věku na vážný a tr−
valý vztah, která ještě věří
v  lásku. Zájmy: kultura,
cestování, příroda, tanec.
Jsem abstinent nekuřák.
Láska kvete v každém vě−
ku, tak proč toho nevyužít.
Klatovy, Sušice a okolí.
Odpovím všem. Tel.:
792357733. RR 23325

KDO NEMÁ nikoho, s kým
by si povídal a šel na pro−
cházku, Ať zavolá 76 ti leté
vdově na tel. 603942873.
Zn.: Nekuřák−nekuřačka.
PM 23046

HLEDÁM kamaráda ko−
lem 70 let pro společné
procházky a posezení
u kávy, Prosím nabídky
písemně do redakce. RR
23319

PŘEJI SI najít přítele –
aktiv ního, vysokého, zdra−
vého, 65–70. Preferuji od−
loučené partnerství – spo−
lečný volný čas, ale vlastní
domácnost. SMS na tel.:
731560612. RR 23262

60LETÁ hledá přítele, kte−
rý má vztah k dětem a kte−
rý ví, co chce. Do 60 let.
Mám ráda přírodu, výlety
apod. Auto vítáno. Zn.:
Věrnost a upřímnost.
Odpovědi zasílejte do re−
dakce. RR 23263

JSEM VDOVA 75 let, hle−
dám přítele abstinenta, 
nekuřáka pro společné
chvíle a procházky. Tel.:
728819628. RR 23306

KOMERČNÍ 
ŘÁDKOVÝ INZERÁT: 

Další číslo

Plzeňského 
rozhledu

vyjde 
2. 5. 2023

Tel. 730 509 461

ZDRAVÍM pány sexu −
chtivé a příjemné! Splňte
si svůj sen, smyslná šel−
mička se těší na pány
každého věku. SMS ne−
pište, pouze volat na tel.:
730509461. KŘI PM 23039

60 LETÁ BACULE.
Máš rád macatý? 
Jsem tu pro tebe.

Mazlení, orálek, klasika. 
Plzeň 7−19 hod. 

Tel.: 773 937 736. 
KŘI PM 23042
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